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در تولیدات صوت و تصویر فراگیر 

آفرینی  نقش  مخاطبانشان  میان  در  ها  رسانه  گذشته  از  بیش  امروز 
جامعه  اعضای  میان  در  را  وسیعی  های  حوزه  آفرینی  نقش  این  می کنند؛ 
از حوزه اقتصاد ، فرهنگ تا حوزه سیاست متاثر از فضای  شامل می شود؛ 
به  نسبت  فراگیریش  ضریب  امروز  که  است  تصویری  و  صوتی  های  رسانه 
گذشته واجد اختلافی معنا دار شده است .گسترش فضای دیجیتال و ورود 
زده  رقم  دنیا  در  را  شگرف  انقلابی  فضا  این  به  صوتی  و  تصویری  تولیدات 
سطح  در  ای  کننده  تعیین  نقش  رسانه  صنعت  اخیر  های  سال  .در  است 
ملی و بین المللی ایفا می کند ؛از این منظر حکمرانی رسانه به عنوان یکی از 
گرایش های حکمرانی شایسته ،مورد توجه سیاست گذاران و برنامه ریزان 
انقلاب  شورای  کشور  داخل  در  است  واضح  .پر  است  گرفته  قرار  فرهنگی 
گذار مرجع در حوزه ای  گیر و سیاست  فرهنگی به مثابه یک نهاد تصمیم 
از گذشته داشته باشد .پیش نویس  فرهنگ به این مهم توجه ای بیش 
توان  را می  فراگیر  و تصویر  الزامات ساماندهی حوزه صوت  تعیین  مصویه 
محصول اهمیت این امر مهم نزد سیاست گذاران و اعضای این نهاد مهم 
دانست .فقدان یک قانون مدون و به روز در حوزه تولید و پخش صوت و 
تصویر فراگیر ، همواره به عنوان یک دغدغه جدی برای مدیران پلتفرم ها و 
ح بود . این موضوع پیامدهای زیادی  تهیه کنندگان رسانه های دیداری مطر
را در پی داشت که یکی از مهم ترین آن ها سردرگمی ، بی نظمی و سلیقه 
محوری در فرآیند تولید و پخش بود. از این منظر حرکت به سمت  تقنین 
، که توسط خبرگان فرهنگی انشاء می شود ؛می تواند احیاگر  مقررات به روز
یک فضای ضابطه مند و قاعده مند مبتنی بر نظم و قانون به مثابه پیشران 
تولیدات صوت و تصویر فراگیر  در پلتفرم ها باشد . از این منظر اقدام اخیر 
شورای عالی  انقلاب فرهنگی ، که محصول یک سال کار کارشناسی است را 
می توان گامی مهم در راستای قاعده مندی و نظم دهی به این فضای مهم 
که جریان عظیم مدیران  اخیر رصتا  کرد .حمایت مجمع  ارزیابی  تاثیرگذار  و 
پلتفرم ها را نمایندگی می کند یا انجمن سواد رسانه ای ایران از این مصوبه، 

موید صواب بودن این اقدام ارزشمند فرهنگی است .

اصالت با تولید محتوا است4
گفت و گو با تهیه کننده »صداتو«
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نگاهی به حقوق تجاری11
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چگونه یک ارائه  بصری و نوشتاری خوب12
یم؟ برای فروش اثر خود به تهیه  کنندگان  بساز
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از  را  خود  کار  بالاخره  دارد،  فعالیت  رسانه  دنیای  در  که  شخصی  هر 
ع کرده است؛ این نقطه برای حامد جوادزاده از کجا و در چه  نقطه ای شرو

سالی آغاز شد؟
و  دانشجویی  مجله  سردبیر  آن  از  قبل  البته  و  کردم  شروع  رادیو  از  من 
فوتبال  گزارشگر  داشتم  دوست  خیلی  بودم.  کثیرالانتشار  روزنامه های 
بشوم و از سال 1379 پشت در اتاق گروه ورزش شبکه سه مانده بودم 
برنامه  و  فوتبال  گزارشگری  آنجا  در  و  رفتم  رادیو  به  بنابراین،  نشد.  که 
سازی کردم. فعالیتم در رادیو تا سال 1388 ادامه داشت و بعد از آن به 
عنوان تهیه کننده و کارگردان وارد شبکه سه شدم و برنامه های مختلفی را 
ساختم. البته به صورت رسمی از سال نود تهیه کننده سازمان صداوسیما 
اینترنتی  با شبکه های  و  آمدم  بیرون  از سازمان  شدم و سال 1395 هم 

فعالیتم را ادامه دادم.

در طول مدت فعالیت تان در تلویزیون چه کارهایی تولید کردید و آخرین 
کارتان چه بود؟

“شهرآورد”  آخرین کار من بود که از شبکه یک پخش شد. قبل از آن هم 

تهیه کننده و کارگردان »صداتو«:

اصالت با تولید محتواست

گفت و گو: زهرا حسینی 
“صداتــو” نــام برنامــه اســت کــه ایــن روزهــا 
ــان وی او دی  ــال مخاطب ــورد اقب ــیار م بس
ایــن  تهیه کنندگــی  اســت.  گرفتــه  قــرار 
عهــده  بــر  ای  جــوادزاده  حامــد  را  برنامــه 
دارد کــه نــام اش همــواره بــا نوآوری هــای 
امضــای  و  بــوده  همــراه  خــودش  خــاص 
ثــارش وجــود  شــخصی اش پــای تــک تــک آ
چــه  باشــد  تایی هــا”  “شــیش  چــه  دارد. 
همیــن  بــه  “ممیــزی”.  چــه  و  “زابیــواکا” 

گفت وگــو نشســتیم. بــا او بــه  بهانــه 

رسانه های فراگیر
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برنامه "خیابان ایران" را کار کرده بودم که بسیار جذاب بود.از جمله کارهایی که به عنوان تهیه کننده 
تولید کردم می توانم به "با کی بریم سیزده بدر" شبکه یک، "شیش تایی ها" شبکه دو که عبدالله روا 
، "شهرآورد" که سعید پورمحمود و "نیمروز" که علی ضیا را به عنوان مجری معرفی کرد، اشاره کنم. 
برنامه ای نیز برای شبکه قرآن در حال تولید بودم و دکور را هم کار کرده بودیم که با عوض شدن 
مدیریت شبکه به تولید نرسید؛ هم چنین کاری با تولید بزرگ برای شبکه نسیم قرارداد بستیم، 

که محقق نشد.

مهاجرت از تلویزیون و رادیو به شبکه های اینترنتی و وی او دی ها و پذیرش ریسک این اتفاق 
چقدر برای شما ایجاد دشواری کرد و چه پروسه ای صورت می گیرد که تهیه کننده ای با رزومه شما 

حاضر به پذیرش این مسئله می شود؟
یه روزی از رادیو بیرون آمده بودم. خبرنگاری از من پرسید دلت برای رادیو تنگ نمی شه؟ گفتم دلم 
برای دیوار و استودیو و میکروفون اگه منظورته، تنگ نمی شه. نه اینکه تنگ هم نشود بالاخره 
عمرمان را گذاشته ایم، اما اذیت نمی شوم. ولی دلم برای اتمسفر رادیو تنگ می شود. من اهل 
رسانه ام، بالاخره کارم را می کنم. شبکه خانگی هم نباشم می روم فضای دیگری ، آنجا هم نشود 
سر کوچه مان برای مردم یه برنامه می سازم و بالاخره یه کاری می کنم، یعنی رسانه را خلق می کنم 
اما افسوس می خورم. ما در  گسترده شده است،  که الان تکنولوژی  الحمدالله هم  و می سازم. 
ج کرده ایم،  سربالایی های جام جم و ساختمان تولید و ... بزرگ شده ایم. چقدر پتانسیل و انرژی خر
چرا درک نمی کنند که داریم حرام می شویم. من کار خودم را می کنم، اما معنی اش آن نیست که 
 خیلی هم غلطه. سالی 50 برنامه ساز جوان 

ً
چرخه و زیست بوم رسانه، چرخه درستی است؛ اتفاقا

باید وارد بشوند. کو؟ آنهایی که بودند را چه کار کرده ایم؟

غایت رسانه برای شمای فعلی کجاست و چه افق دیدی نسبت به آن دارید؟
همیشه حرفم در مورد رسانه این است که رسانه، ابزار مدیریت جهان است و اعتقاد راسخ به آن دارم.
اگر آن به دست آدم بد بیافتد مردم جهان را بد و اگر دست آدم خوب بیافتد، درست تربیت می کند. 
رسانه ابزار مهمی است که مردم را بارور و آنها را شکوهمند تربیت می کند . همه آرزویم این است که 
رسانه روزی در اختیار آدم هایی قرار بگیرد که کلام امیرالمومنین)ع( وبزرگان و اندیشمندان سترک 
همچون سعدی، حافظ و... حرف حساب از دهان شان نیافتد. نگاهم صرفا ایدئولوژیک نیست، چرا 
که اگر استیو جابز هم حرف حساب بزند جایش این است که در رسانه منتشر شود. بحث  ام این 

است رسانه باید دست آدم های نخبه، باسواد و خوش سلیقه بیافتد تا مردم را تربیت کنند

ثار تولیدی  ما میراث دار منابع پربار فرهنگی هستیم.جایگاه نوآوری و خلاقیت با این وجود در آ
مان کجاست ؟ چه قدر از این سرچشمه های فرهنگی درست استفاده می کنیم؟

تمام چاه های نفت معرفتی مان را بررسی کنیم، می بینیم چیزی کم نداریم. از ائمه گرفته تا ادبیات، 
تاریخ، سیاست و علم .هر کسی بخواهد در رسانه حرفی برای گفتن داشته باشد پشت اش باید به 
جایی گرم باشد. من باید جایی آبش خور فکری داشته باشم و منبع لایزالی من را باید تغذیه کند 
که مفهوم داشته باشد. من هم به قدری آدم باهوشی باشم که تمام آنها را به حرف جدید و حرف 
روز بتوانم تبدیل کنم. برای ارائه این حرف ها نیاز به تکنیک و فرم داریم که در آن خیلی چشم مان 

به دست غرب است.

این شاید به این دلیل نیست که منشا سینما و تکنیک در غرب بوده است؟
نه به این دلیل نیست.شهید آوینی جمله ای داشتند که می گفتند چون سینما ظرف غربی است، 
مظروفش هم باید همان باشد.با تمام احترامی که برای ایشان قائلم این جمله را قبول ندارم و 
 به خاطر مدیریت رسانه 

ً
احتمالاً اگر خودشان هم الان بودند حرف شان را اصلاح می کردند.ما صرفا

ح می دهید اهل رسانه باید آن را در ذهن اش ببیند. چند مدیر  این گونه شده ایم. شما وقتی طر
را می شناسید این گونه اند؟برای همین بسیاری از برنامه سازان ما مجبور هستند به نمونه های 
بین  از  را  کاغذ تخیل  روی  کار  این  با  را می خواهند بسازند.ما  و بگویند همان  بیاورند  رو  خارجی 

برده ایم و اجازه نمی دهیم برنامه ساز به فرم جدید برسد.

  

تمام چاه های نفت 
معرفتی مان را بررسی 

کنیم، می بینیم چیزی کم 
یم. از ائمه گرفته تا  ندار

یخ، سیاست  ادبیات، تار
و علم .هر کسی بخواهد 

در رسانه حرفی برای گفتن 
داشته باشد پشت اش 

باید به جایی گرم باشد
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تهیه کننده مولف ای که دارای فکر و ایده باشد تا چه میزان در ساخت یک اثر نقش آفرین است؟
این جمله را از یکی از اساتید و کارگردانان پیشکسوت سینما به نقل شنیدم. می گفتند ممکن 
است یک تیم خوب یک خروجی بد بدهد، اما ممکن نیست یک تیم بد خروجی خوب بدهد. برای 
همین تو اگر تهیه کننده خوب نباشی، برنامه خوب هم نمی توانی بسازی، ولی اگر تهیه کننده خوبی 

باشی ممکن است یک برنامه ات نگیرد اما بالاخره روزی برنامه ات می گیرد.

ورود تان به شبکه های اینترنتی و وی او دی چگونه بود؟
من با تلویزیون اینترنتی "آیو" کارم را شروع و شبکه "آیو اسپرت" را راه اندازی کردم. خیلی شبکه 
موفقی بود. رسیدیم به جام جهانی2018 که برنامه "زابیواکا" را ساختیم که شاید بیش از 800 میلیون 

دقیقه دیده شد.

این برنامه جز برنامه هایی بود که کپی شده نبود اما بالعکس از روی آن زیاد کپی شد.چرا؟
خیلی از روی آن کپی های قلابی هم شد. از ممیزی هم کپی شد. حتی در رادیو هم که برنامه می ساختم، 
شیوه برنامه سازی من کپی شد. از این بابت خوشحالم و خیلی هم کیف می کنم. خیلی از کارشناسان 
رسانه که اساتید دانشگاه هم بودند به من گفتند ما تو را به عنوان خط شکن می شناسیم، چه در 
رادیو، چه در تلویزیون و چه در فضای مجازی و تو هر جایی که برنامه سازی کردی زبان آن رسانه را 

تغییر دادی.از این بابت خوشحالم و باید بگویم متواضعانه آن را رد نمی کنم.

میمزی کاری بود که محبوبیت زیادی در بین مخاطبان داشت.در این برنامه از فیلم، سریال و موسیقی 
استفاده کردید اما از کتاب نه. در صورت ادامه این برنامه برای کتاب هم کاری ساخته می شود؟

بله ان شا الله ادامه پیدا می کند، اما ماجرای کتاب این است که صورت ارائه جذابی ندارد. شما 
در برنامه تک دوربینه، نیم ساعت مخاطب را باید نگه دارید، تنوع پلان ندارید و باید کاری کنید 
که تمپو در برنامه باشد. با موسیقی، فیلم و سریال می توانید اما کتاب را باید از روی آن بخوانید و 

خسته کننده می شود.البته من خیلی تلاش کردم اما نشد.

به سراغ صداتو برویم. چگونه به ایده اولیه این برنامه رسیدید؟
این برنامه ، برنامه ای آمریکایی است. در واقع طرحی کره ای دارد که تقریبا در 27 کشور از جمله 

آمریکا ساخته شده است.ما نمونه آمریکایی آن را ایرانیزه کرده و ساختیم.

اولین اخباری که از صداتو منتشر شد با تیترهایی با مضمون "صداتو، تمرکز بر موسیقی ایرانی" 
پخش گردید. چقدر بعد موسیقی ایرانی برایتان حائز اهمیت بود؟

ما دریای پر مرواریدی در حوزه موسیقی هستیم، حتی کارهای متاخر و جدید. آنچه که صداتو را جذاب 
کرد سلیقه تیم برنامه ساز در انتخاب ترانه ها است . ما برای این 72 نفر دو ترانه انتخاب کردیم، یعنی 
144 ترانه. هیچ اغراقی نکردم اگر بگویم میانگین زمانی که برای انتخاب یک ترانه گذاشتیم از یک 
ساعت بالاتر بود. انتخاب این موسیقی ها هم کار سختی است هم آسان. آسان است به دلیل اینکه 

تعدد دارد و سخت است چون باید شأن هر کدام از ترانه ها را باید رعایت کنیم.

کار کردن در "وی او دی"برای شما  موانع و سختی هایی داشت که با آن دست به گریبان شوید؟
من زمانی در رادیو و تلویزیون کار می کردم میانگین مخاطبی که من در تلویزیون داشتم چند برابر 
ماکزیمم مخاطبی است که ما در وی او دی داریم ، اما سعی کردم خودم را با آن شرایط وفق دهم. 
روزی که به بهانه 15 هزار یوزر که روی سرویس آمدند و جشن گرفتیم من خنده ام گرفته بود. ما 

در رادیو کمه کم 200هزارتا پیامک داشتیم؛ اما بالاخره زمین بازی ام را پیدا کردم.

در فصل اول صداتو مهمترین نقطه قوت را چه دیدید؟
مهمترین نقطه قوت این است که همه چیز آن به اندازه است وهیچ کس فخری بر دیگری ندارد 
در عین حال که همه عناصرش فاخر است. من تیم خوبی در صداتو داشتم که در انتخاب هایشان 
خیلی دقیق عمل کردند. مجری فخری بر دکور ندارد و دکور خودش را به رخ هنرمندها نمی کشد و... 

و این بزرگ ترین امتیاز صداتو است که خدا رو شکر از پس آن برآمدیم.

  

ممکن است یک تیم خوب 
یک خروجی بد بدهد، اما 
ممکن نیست یک تیم بد 
خروجی خوب بدهد. برای 
همین تو اگر تهیه کننده 
خوب نباشی، برنامه خوب 
هم نمی توانی بسازی، ولی 
اگر تهیه کننده خوبی باشی 
ممکن است یک برنامه ات 
نگیرد اما بالاخره روزی 
برنامه ات می گیرد
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صداتو در بخش مردم موفق عمل کرد و در بخش تعاملی 217 هزار 
کاربر در 48 ساعت ابتدایی برنامه در مسابقه شرکت کردند. علت 

این استقبال به نظرتان چیست؟
البته تاثیرات متافیزیکی را نمی توان نا دیده گرفت. می گویند العبد 
یدبر و الله یقدر. ما مجبوریم تدبیر کنیم و خدا تقدیر می کند . اینکه 
تقدیر صداتو این است که مردم ببینند و دوستش داشته باشند، 
تقدیر و مشیت الهی است که من واقعا بابتش شکر گزار هستم. 
از ما دیده نمی شد، ما هم نهایت  اگر خدا نمی خواست یک فریم 

تلاش مان را گذاشتیم.

فکری برای فصل بعدی آن دارید؟
فکر که داریم ان شا الله توافق هم بکنیم که به اجرا برسد. صداتو دو 
بسیار سخت از صداتو یک است زیرا چالش هایمان دقیق تر است. 
یکی از دلایل اقبال مردمی که باعث شده پاشنه آشیل آن هم شود، 
سخت بودن برنامه است که در فصل بعد خیلی سخت تر می شود.

معیار انتخاب  شرکت کنندگان تان چه بود؟
اکت  می توانستند  که  گرایی  برون  های  آدم  انرژی،  داشتن  جذابیت، 

داشته باشند و بلد بودند حرف بزنند.

برای کمک کننده های برنامه چه متر و معیاری داشتید که منتهی به 
انتخاب این چهار نفر شد؟

انتخاب  را  نفر  یک  یعنی  داشتیم،  را  یاورهایی  پکیج  و  بسته  ما 
آدم می چیدیم. وقتی برای مذاکره  آن  می کردیم و بقیه را بر اساس 
با آنها می رفتیم و می دیدم از آنها دو نفرشان نمی آیند، کل پکیج را 

کنار می گذاشتیم. به نظر من این پکیجی که در حال حاضر داریم، 
بهترینی بود که می توانستیم داشته باشم.من عاشق تک تک شان 

هستم. محسن کیایی نیز میزبان خوبی برای من بود.

صداتو اولین برنامه ای بود که تهیه کننده در تیزر کار و خود را معرفی 
کرد. علت این کار چه بود و چه هدفی داشتید؟

مهمترین کاری که می خواستم بکنم، آن دانای کل که همه برنامه را 
می داند بیاید و بگوید "صداتو فقط یه بازیه". ما کاملا صادقانه ادعا می  
کنیم که بازی کردیم. من به عنوان نماینده این تیم خواستم بگویم 
مردم ما قرار است به شما احترام بگذاریم، وقت تان را تلف نکنیم، به 
چشمان تان احترام بگذاریم و مردم خودشان قضاوت کنند که این 

کارها انجام شد یا خیر.مردم نیز بخندند و فرزندان شان را ببینند.

و کلام آخر
به عنوان کلام آخر می خواهم دو بیت از مثنوی بخوانم که ربطی هم به 
یکدیگر ندارند. اول اینکه گفتید چرا در وی او دی ها فعالیت می کنید، 
باید بگویم اصالت با تولید محتواست. تولید کننده منشأ و خالق 
است. اینکه ما چشم مان به دست سازمان های دولتی و بقیه باشد 
اشتباه است و روی این فکر باید کار شود. مولوی می گوید: تو مگو همه 

به جنگند و ز صلح من چه آید/ تو یکی نه ای هزاری تو چراغ خود بیافروز
در  تولید  مدیران  برخی  است.  رسانه ها  درمورد  هم  دومم  بحث 
رسانه نگویید تهیه کنندگان بلد نیستند و عرضه ندارند. نگاه کنید 
ببینید شما چه کردید با رسانه و شیوه مدیریت تان چه بوده و به 
قول مولوی در مثنوی اول ای جان دفع شر موش کن / وانگهان در 

جمع گندم جوش کن 
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 جایگاه اقتباس در جامعه هنری در ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟
مورد  بیشتر  گذشته  نسبت  به  حاضر  شرایط  در  اقتباس 
اقتباس ها  برخورداراست.  بهتری  جایگاه  از  و  است  توجه 
اجتماعی  و  سیاسی  شرایط  و  اثر  خواستگاه  با  متناسب 
ظاهر  مختلف  اشکال  در  و  می دهد  تغییر  را  اثر  جهان، 
یک  است،  جنس  این  از  اسفندیار  هفت خوان  می شوند. 
ترجمه ساده و روان از شاهنامه با طراحی و تصویرسازی بدیع 
شاهنامه،  از  ترانه ها  سرایی  باز  موزیکال،  اثر  یک  قالب  در 
مولانا، عطار و سروده های نو.اقتباس یا دراماتورژی همیشه 
گاهی و با  جریان پویا و موثری بوده که هر زمان با یک پیش آ
مطالعه شکل گرفته، دستاورد درخشانی داشته و جهان اثر 

متفاوت شده است.

استفاده از اقتباس در کار اخیرتان با چه هدفی بوده است؟ 
نگاه مالی داشتید برای جذب مخاطب یا نگاه فرهنگی برای 

بازتولید فرهنگی؟
ارتباط  مخاطب  جذب  و  پویایی   ، استمرار با  هنر  اقتصاد 
مستقیم دارد. همچنین زیبایی شناسی، زبان گویا و اجرای 
اقشار  و  سلیقه ها  همه  برای  مفاهیم  بازنشر  برای  روان 
مختلف نیز در ارتباط با اقتصاد هنر است. بنابراین پاسخ ام 

هر دو مورد است. یک اثر جذاب، فرهنگی و دیدنی
من در هفت خوان اسفندیار سعی کردم شاهنامه را با نگاه 
امروزی ببینم. با همه ابعاد و بزرگی اش، شخصیت پردازی، 
داستان سرایی و تصویرسازی که فردوسی برای ما به ارمغان 
گشایی  رمز   ، امروز شرایط  با  متناسب  باید  حالا  و  می آورد 
انسان  فرهنگی  نیا زهای   ، حال  زمان  برای  بتوانیم  تا  کنیم 

معاصر و ارزش های جامعه تنظیم و اجرا کنیم.
بازخوانی،  اقتباس،    ، تغییر عنوان  تحت  شما  که  آنچه  لذا 
بضاعت  همه  می بینید  مستقل  و  آزاد  نگاه  دراماتوژی، 
این پهنه  از  و  این دریای عظیم  از  بتوانیم  که  اندک ما بوده 
گسترده ، عمیق و تاثیر گذار به یک فهم  مشترک برسیم و با 
از تکنیک، جاذبه های  دیداری و بصری، موسیقی  بهره گیری 
صحنه   ، حرکت  طراحی  خوانندگی،   ، ارکستر الکترونیک، 

... تیـــــــــــــــــــــــــــاتر

کارگردان هفت خوان اسفندیار :

همه ما در درون خود
یم یک اسفندیار دار

و باید از خان های
یم  روزگارمان بگذر

مریم حضرتی 

مخاطــب  بــالای  مشــارکت  نیازمنــد   ، گــذار تاثیــر  رســانه  یــک  عنــوان  بــه  تیاتــر 
اســت. یکــی از معضــلات تیاتــر در ایــران، نداشــتن مخاطــب کافــی یــا ناتوانــی 

جــذب مخاطــب عــام در جامعــه اســت.
هنــوز  هنرمنــد،  و  مخاطــب  میــان  تنگاتنــگ  ارتبــاط  نبــود  دلیــل  بــه  ایــران  در 
جایــگاه هنــر و بویــژه هنــر تیاتــر آنگونــه کــه شایســته اســت در بیــن مــردم و 
از وابســته ترین   ، کــه تیاتــر جامعــه نهادینــه نشده اســت.این در حالــی اســت 
از ســلایق و  گاهــی  آ بــه مخاطبــان خــود اســت. شــناخت مخاطبــان و  هنرهــا 
 ، آنــان بــرای یــک رســانه، ســازندگان و دســت اندرکاران یــک اثــر خواســته های 
اهمیــت بســیاری دارد.امــا متاســفانه می تــوان ادعــا کــرد عــلاوه بــر موانــع موجــود 
در شــناخت مخاطــب، ایــن هنــر از خلاهــای جــدی از جملــه عــدم تهیه کننــده 
در ایــن عرصــه بشــدت مــورد تهدیــد اســت؛ بــا ایــن اوصــاف هســتند افــرادی کــه 
تخصــص را بــا عشــق و هنــر در می آمیزنــد تــا بــا ارائــه اجراهــای تاثیرگــذار بــه بقــا و 

ــد. ــک کنن ــر کم ــای تیات احی
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ارتباطی بین مخاطب و شاهنامه باشیم.   گریم و نور پل  پردازی، 
با این اوصاف هر مقدار برای جذب مخاطب سرمایه گذاری شود 
اثر حفظ شده و هم  یک تیر و دو نشان است؛ هم زیبا شناسی 

بازگشت سرمایه در گیشه تضمینی است.
، امروز چقدر در میان مخاطبان جای  تیاتر موزیکال از جهت ژانر  
دارد؟و کار هفت خوان اسفندیار چقدر استعداد موزیکال داشت؟

برای هر  دارد. می شود  اثری استعداد موزیکال  اعتقاد من هر  به 
برای  کار  قواعد  البته  گرفت.  نظر  در  موزیکال  اجرای  یک  اثرای 

موزیکال متفاوت است.
موزیکال ها علاوه بر نوشته ای متفاوت، ترانه سرایی و آهنگسازی، 
 ) ترکیبی از بازیگری، طراحی حرکت ) رقص یا باله در کشورهای دیگر
صحنه پردازی و طراحی های هنری همچون لباس، دکور، اکسسوار، 
 نور و حتی جلوه های ویژه بصری و با شکوه است. بنابراین، هفت خان 
اسفندیار را می توان یک موزیکال ایرانی نامید. چرا که از شیوه های 
نمایش های ایرانی استفاده شده است و شاهنامه به مراتب قابلیت 
موزیکال شدن را دارد و جنبه های موسیقیایی وحماسه سرایی را به 

اوج می رساند.  

در کار هفت خوان پلاتوها ترکیبی از منابع مختلف همچون فردوسی، 
عطار و مولوی است در حالیکه آنچه از عنوان به ذهن متواتر می شد، 

هفت خوان شاهنامه بود. چرا فقط از شاهنامه بهره نبردید ؟
وقتی قرار است فرازی از شاهنامه را برای مخاطب امروز بازخوانی 
زیادی  ملاحظات  بیاید،  بیرون  آن  دل  از  موزیکال  یک  و  کنیم 
را  مخاطب  و  هدف  جامعه  باید  اینکه  اول  بگیریم؛  درنظر  باید  را 

بشناسیم و بدانیم چرا و چگونه باید به سوژه بپردازیم.
شاهنامه  اسفندیار  هفت خان  قصه  به  آزاد  نگاهی  نمایشنامه 
انسان  به  امروزی  نگاه  با  ترانه ها  برخی  بازخوانی  این  در  دارد. 
معاصر  و نیازهای روحی و روانی آن بازسرایی شدند تا این اسطوره 
بزرگ برای مخاطبانش، امروزی  و قابل لمس باشد؛ یعنی مخاطب 

بتواند با آن ارتباط موثری پیدا کرده و همذات پنداری کند.
وقتی صحبت از برداشت آزاد یا اقتباس،  بازخوانی و دراماتورژی 
می شود یعنی پردازش نمایشی که به معنای مطالعه، تحلیل و 
مخاطب،  به  توجه  با  جدید  اجرای  یک  برای  نمایشنامه  تفسیر 
با حفظ سوژه اصلی )داستان هفت خان  تا  زمان و مکان است 
و  سیاسی  شرایط  با  متناسب  و  شاهنامه(  در  اسفندیار 
چیز  همه  ایرانی  امروز  مخاطب  سلیقه  و  جغرافیا  اجتماعی، 
استفاده  بر  علاوه  اثر  این  نگارش  در  بنابراین،  می کند.  تغییر 
بازسرایی  مورد  چند  در  حماسی،  اشعار  از  فرازهایی  مستقیم 
اشعار  به  هم  گریزی  موضوع،  فراخوان  به  البته  و  داشتیم 

مولانا و عطار داشتیم.
به عنوان مثال، در بازخوانی این نمایش اسفندیار برای یک سفر 
قهرمانی منطبق با جامعه امروز سیروسلوک حماسی وعارفانه را 
پیش می گیرد و از حماسه به سمت عرفان حرکت می کند. بدیهی 
و  نباشد  شاهنامه  اشعار  صرف   ، اثر این  در  سرایی  ترانه  است 

نیازمند ترکیب تازه ای از سروده های مولانا، عطار و … باشد.

آیا  چیست؟  در  اسفندیار  قصه  با  مخاطب  مشترک  نقطه 
یکتاپرستی است؟

جدال اصلی، همین موضوع است و نقطه مشترک وطن پرستی 
است. هفت خوان اسفندیار صرفا اسطوره و حماسه نیست ؛بل 
که سفر قهرمانی از حماسه به عرفان در سایه یکتاپرستی است. 
حرکت سلحشورانه انسانی که برای ناموس و وطن در پیش می 
گیرد. صحبت از عشق نامیرا است و تغییرات به روح اثر و مفاهیم 

مستمر پیوست داده می شود.
اسفندیاری الگوی تلاش و رستگاری در روزگار سخت است.

شما  برای  سفارشی  کار  ؟تولید  بوده  سفارشی  کار  یک  کار  این  آیا   
تجربه خوبی بود؟

این نمایش و هیچ کدام از کارهای قبلی من سفارشی نبوده اند.

پس ارزیابی شما از کار سفارشی چیست؟
، یک ایمان مشترک و یک اثر ملی است تا  هفت خوان اسفندیار
یک بار دیگر به ایران و ایرانی بودن خود و داشته های فرهنگیمان 
و  ملی  آثار  تولید  به  گرفت  تصمیم  اوج  سازمان  بار  این  و  ببالیم 
ایرانی بپردازد که هفت خوان اسفندیار نخستین اثر این اقدام بود 

. این تیاتر موزیکال محصول یک فکر و همکاری مشترک است.
رایج  پدیده ای  دنیا  جای  همه  در  اثر  سفارش  می دانید  بهتر  البته 
باشد  مشترک  فصل  محتوا  یا  موضوع  یک  اگر  است.  مرسوم  و 
چه اهمیتی دارد که سفارش و سرمایه با کیست. بودجه فرهنگی 
از یک خزانه است. بنابراین، اگر اندیشه ای نو و مانا وجود  کشور 

دارد باید به شکوفایی آن فکر کرد.

آیا دخالت سفارش دهنده در امور جزئی کار را متوقف می کند؟
عقیده  تحمیل  صرف  و  نباشد  اثر  راستای  در  و  کارشناسی  اگر 
مـــــی زند. آسیب  کار  پیکـــــره  بـــــه  بله  باشد،   سفـــــــــارش دهنده 

  

در بازخوانی این نمایش اسفندیار برای 
یک سفر قهرمانی منطبق با جامعه امروز 

سیروسلوک حماسی وعارفانه را پیش 
می گیرد و از حماسه به سمت عرفان 

حرکت می کند
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هر هنرمندی  از زاویه دید خود به سوژه نگاه می کند و با نگاهی 
مورد  های  روش  به  و  داده  گسترش  و  بسط  را  موضوع  خلاقانه 

علاقه اش به آن می پردازد.
آن چه مسلم است همیشه سرمایه گذار چه در بخش خصوصی 

و چه دولتی ملاحظاتی دارد. مهم استقلال اثراست.

 فرصت ها و تهدیدهای تهیه کنندگی در تیاتر ایران را چگونه ارزیابی 
می کنید؟

امروز  که  چیزی  است.  نو پایی  واژه   ایران  در  تیاتر  تهیه کنندگی 

می بینیم فاصله زیادی با تهیه کنندگی سینما دارد. تهیه کننده در 
دانش  دیگر  سوی  از  و  است  سرمایه  جذب  سو  یک  از   ، سینما 

. کافی و تسلط بر حوزه تولید و ساخت یک اثر
با  که  تهیه کننده ای  یعنی  ندارد،  وجود  بضاعتی  چنین  تیاتر  در 
آقای  از جمله  بیاورد. در حال حاضر یکی دو نفر  خودش سرمایه 
پیشرو  حوزه  این  در  ماهر  حیدری  نورالدین  و  قدس  محمد 
به  باید  ایران  در  تیاتر  تهیه کنندگی  جریان  من  نظر  به  هستند. 
و  شغلی  امنیت  تا  برود  نمایشی  کمپانی های  تاسیس  سمت 

روانی هنرمندان فراهم شود.

اجرای هفت خوان اسفندیار تا چه زمانی ادامه دارد؟ و استقبال از 
آن چگونه بوده است؟

قابل  استقبال  خوشبختانه  و  دارد  ادامه  اجرا   1402 ماه  تیر   25 تا 
توجهی شده است.

به نظر شما »وی او دی ها« چه قدر می توانند روی تیاتر تاثیرگذار 
باشند؟

بسیار زیاد. »وی او دی ها« یک ظرفیت تازه برای رونق و توسعه 
تیاتر هستند که مردم با تیاتر بیشتر مانوس شوند.  نمایش هایی 
را  مثل هفت خوان اسفندیار که امکان اجرا فقط در تالار وحدت 
دی  او  »وی  از  یکی  طریق  از  پخش  و  فیلمبرداری  از  پس  دارند، 
دلیل  به  که  شد  خواهند  زیادی  علاقمندان  جذب  موجب  ها« 
محدودیت زمان و تعداد محدود صندلی ها و البته بُعد مسافت 

تا پایتخت، امکان تماشای حضوری را ندارند.

  

، یک ایمان مشترک و یک اثر  هفت خوان اسفندیار
ملی است تا یک بار دیگر به ایران و ایرانی بودن خود 

و داشته های فرهنگیمان ببالیم و این بار سازمان 
ثار ملی و ایرانی بپردازد  اوج تصمیم گرفت به تولید آ

که هفت خوان اسفندیار نخستین اثر این اقدام بود 
یکال محصول یک فکر و همکاری  . این تیاتر موز

مشترک است
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نگاهی به حقوق تجاری
ناشی از کنشگریِ رسانه  ای

دکتر سلمان کونانی
حقوقدان، جرم  شناس و استادیار دانشگاه

salmankonani@gmail.com

ملزومات  از  و  دموکراسی  پایه  های  از  یکی  تاریخی  بطور  رسانه  ها 
با  رسانه  ها  هستند.  اجتماعی-فرهنگی  عقلانیت  برقراری  اصلی 
افزایش سطح معارف عمومی و جریان  ساز و واقع  شدن به لحاظ 
اجتماعی  نهادهای  و  دولت  ها  مردم،  به  عملاً  فرهنگی  و  علمی 
کمک می  کنند در فرایندهای مختلف تصمیم  گیری و تصمیم  سازی 
بیشترین   

ً
ماهیتا رسانه،  کنند.  عمل  و  رفتار  بینش  مندانه  تر 

»راست خواهی«  »مطالبه  گری«،  »حقیقت«،  مفاهیم  با  را  قرابت 
و  زندگی  ازاین  روست  دارد،  عمل«  و  رفتار  در  »شعورمندی  و 
فعالیت  های اجتماعی در نبود رسانه  ها و یا در شرایطی که رسانه  ها 
و  سخت  بسیار  شوند،  منحرف  خود  اصلی  اهداف  و  کارکرد  از 
دشوار می  شود. انسان  ها برای زندگی بهتر و علمی  تر به رسانه  ها 
نیاز دارند. بدون رسانه هیچ  وقت حتی سرگردان  ترین بادها هم به 
پرچم و بادبان  های کشتی فرهنگی-عقلانیِ جامعه نخواهند وزید. 
این حقایق آشکارا بر اهمیت کارکردی رسانه  ها تأکید دارد. از آنجا 
علمی- دانش  واژۀ  یا  مفهوم  یک  چارچوب  از  امروزه  رسانه  ها  که 
دانشگاهی  شاخه  های  و  مؤلفه  ها  عداد  در  و  رفته  فراتر  ارتباطی 
هرچه  نقش  آفرینی  مجاری  تحکیم  منظور  به  باید  می  باشند، 
آنها در اجتماع قبل از هرچیز به حقوق، منافع، مصالح  مطلوب  تر 
و شأن اجتماعی رسانه  ها، مدیران، کنشگران و سهامداران آنها و 
 توجه داشت 

ً
تهیه  کنندگان محصولات و تولیدات رسانه  ای عمیقا

و فضایی حمایتی برای صیانت از فعالیت، خلاقیت  ورزی، و نقش 
آفرینی این عوامل انسانی فراهم آورد. یکی از مهمترین مصادیق 
حمایت از اهالی رسانه و کنش وران این عرصه در سطوح مختلف، 
و  نظری  ملزومات  و  مبانی  به  احترام  و  اقتصادی  حمایت  همانا 
عملی اقتصاد رسانه می  باشد که در مدار آن بر این نکته تأکید می 
شود که رسانه  ها و سرمایه  های انسانی  شان باید به معنی واقعی 
و  فعالیت  ها  از  ناشی  حقوقی-مالی  امتیازات  و  منافع  از  فراگیر  و 
کنشگری هایشان و نیز محصولات رسانه  ای-فرهنگی مختلفی که 

تولید کرده و یا ارائه داده  اند منتفع و برخوردار باشند.
و  مفهوم  دارای  اقتصاد  علم  از  شاخه ای  عنوان  به  رسانه  اقتصاد 
چارچوب علمی مشخصی است که باید از سوی مسئولان دولتی 
و اجرایی مورد توجه و احترام قرار گیرد تا بتواند در ایجاد زمینه  های 
رسانه  ای  توسعه  طلبی  و  فعالیت  هایشان  رسانه  ها،  شکوفایی 

نقش  آفرین باشد.
هرگونه  اولاً  که  است  این  رسانه  اقتصاد  فرضیۀ  اصلی ترین 
ملموس  تولید  و  محصول  شده،  ابراز  خلاقیتِ  ایده،  محصول، 

مدیران،  اجرایی،  عوامل  سهامداران،  سوی  از  رسانه  ای 
تهیه  کنندگان و بطور کلی هر کسی که به نحوی شغل و فعالیتی 
احترام  اقتصادی بوده و شایسته  ارزش  امر رسانه دارد، دارای  در 
فعالیت  های  اقتصادی  تبعات  و  آورده  ها   ،

ً
ثانیا است.  حمایت  و 

رسانه  ای باید به عنوان بخشی از مزایای شغلی-کاری صاحبان آنها 
تلقی شده و موانع ساختاری و دولتی سدراه تجاری  سازی قانونمند 
اگر  مثال،  بطور  لذا  شود.  برداشته  رسانه  ای  کنشگری  مشروع  و 
یک تهیه کننده یا خبرنگار یا عکاس یا گوینده یا فیلمساز مبتنی بر 
هوش و نبوغ فردی یا سرمایه گذاری فردی مثلاً سبکی خاص برای 
تبلیغ رسانه  ای ایجاد کرده، یا موفق به تولید یکسری محصولات 
نظیر  خاص  محیط  های  برای  مناسب  و  مکان  محور  رسانه  ایِ 
بازارها، غرفه های فرهنگی و...شده است و یا مثلاً در خصوص یک 
مسأله اجتماعی مستندی کاربردی و راه گشا تولید کرده که در آن 
فنون حل آن مسائل به طرزی محققانه و علمی بیان شده است، 
حال اگر بطور مثال نهادهای اجتماعی، خصوصی، دولتی و مردمی 
سیاست  های  و  برنامه  ها  پیشبرد  راستای  در  نحوی  به  بخواهند 
سبک  های  آن  یا  و  محصولات  آن  به  استناد  ثمرات  از  خود  کاری 
از  که برخاسته  آنچه  با هر  ابتدا  باید  گردند،  هنری و فنی بهره  مند 
فعالیت و خلاقیت فردی اهالی رسانه و مطبوعات نامیده می  شود 
هرگونه  از  قبل  و  داشته  اقتصادی  بویژه  و  محترمانه  برخوردی 
بهره  برداری و استفادۀ عملی طی یکسری توافقات دوطرفه حقوق 
و مزایای ایده  پردازان و صاحبان آن محصولات را به طرزی شایسته 

تأمین، تضمین و پرداخت نمایند.
رسانه  ایِ  پرسنل  که  است  این  رسانه  اقتصاد  مهم  اصول  از  یکی 
به  دولت  مستخدم  و  کارمند  مصداق  کار  قوانین  طبق  که  دولتی 
شمار می  روند و رستۀ شغلی  شان در امر فرهنگ و رسانه است، به 
سبب اینکه دارای رابطۀ استخدامی با دولت می  باشند، هرگز حقوق 
و منافع ناشی از کنشگری رسانه  ای  شان را از دست نخواهند داد. به 
ح یا برنامۀ رسانه  ای  عبارت دیگر، مثلاً اگر فردی به عنوان مدیر یک طر
در شبکه  ها یا رسانۀ دولتی یا وابسته به دولت محصول و فرآوردۀ 
رسانه  ای خاصی تولید و ارائه نماید، وجود رابطۀ استخدامی میان آن 
 دولت را از هر نظر صاحب 

ً
فرد و دولت دلیل بر این نیست که لزوما

و مالک محصولات ارائه شده و یا تولید شده بدانیم و از این طریق 
حقوق معنوی و مؤلفانه صاحبان حقیقی آن آثار را نادیده بگیریم. 
مبانی حقوقیِ نظام اقتصاد رسانه در این زمینه مسائل، بحث  های 
اساسی و مهمی دارد که در راستای تضمن بهتر و مطلوب  تر حقوق 
کنشگران و نقش  آفرینان عرصۀ رسانه و مطبوعات مقتضی توجه و 

تأمل جدی در آنهاست. 
»تجارت  اصول  و  فرهنگی«  مالیات  »رژیمِ  نظیر  قواعدی  اگر 
فرهنگی-رسانه  ای« به متن مناسبات و تعاملات جامعه و رسانه  ها 
و سرمایه  های انسانی  شان ورود کند و جایگاه و موقعیت حقوقی-
اقتصادی فعالان عرصۀ رسانه در بخش  های دولتی و خصوصی به 
درستی تحلیل، تبیین و در عمل اجرایی گردند، فرصت  ها و منافذ 
بیشتری برای توسعۀ قابلیت  ها و فعالیت  های رسانه  ای و ارتقای 

کیفیت مشاغل مرتبط با رسانه  ها فراهم خواهد آمد.

حقوق رســــــانهـ...
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1.لاگ لاین* و سیناپس 
2.  شخصیت های اثر خود را توصیف کنید

3. جهان داستانتان را توصیف کنید
4. خط داستانی هر فصل از سریال و سیناپس هر قسمت

5. منابع خود را انتخاب کنید
6. سایر اطلاعات مرتبط

7. جنبه های بصری 
تهیه کننده،  مخاطب،  به  را  شما  اثر  که  جمله ای   لاگ لاین:  *تعریف 
بیشتر  آنها  که  صورتی  به  می دهد،  توضیح  کننده  پخش  و  سرمایه گذار 
بخواهند از اثر شما بدانند و بشنوند. شما از لاگ لاین استفاده می کنید 

تا فیلم، فیلمنامه یا اثرتان را بفروشید.

1-لاگ لاین و سیناپس داشته باشد
همیشه  اگرچه  نیست.  آسانی  کار  خوب  لاگ لاین  یک  کردن  پیدا 
از  یک  اگرهیچ  اما  بود  خواهد  شما  نفع  به  لاگ لاین  یک  اضافه کردن 
آنها  شما را راضی نکرد، آن را فقط به این خاطر که باید چیزی به عنوان 
اثری  می تواند  لاگ لاین  اینکار  با  زیرا  ندهید؛  انجام  بنویسید  لاگ لاین 
کاملاً بالعکس در معرفی کار شما داشته باشد و به جای اضافه کردن به 

، از ارزش و اهمیت آن بکاهد. کار
و اما  در مورد سیناپس )خلاصه فیلمنامه(، در ارائه شما سیناپس باید 
تا  باشد  فشرده  و  مختصر  امکان  حد  تا  مستقیم،  دسترس  در  آماده، 
آنچه را که به اصل داستان شما مرتبط است را توضیح دهید. معمولاً در 
خلاصه داستان باید به این سوالات پاسخ داد: قهرمانان من چه کسانی 
هستند؟ آنها چه می خواهند؟ چرا آن را می خواهند؟ برای بدست آوردن 
آن چه می کنند؟ چه کسی یا چه چیزی مانع آنها می شود؟ آنها چه چیزی 
را در معرض خطر قرار می دهند؟ آنها برای رسیدن به هدف تا کجا پیش 
آن مرتبط  به  این ها  که همه  کشمکش مرکزی داستان  خواهند رفت؟ 

است چیست؟
پایان  که در سیناپس،  نیز بدانید؛ معمولاً توصیه می شود  را  یک نکته 
داستان توضیح داده نشود؛ اما نه برای یک سرمایه گذار یا یک شرکت 
تا  بشناسد  را  پروژه  ضعف  و  قوت  نقاط  می خواهد  که  کننده  تولید 
؟ پس  آیا می خواهد روی آن سرمایه گذاری کند یا خیر تصمیم بگیرد که 

درارائه خود پایان داستان را بیاوید.

2-شخصیت های خود را توصیف کنید
درارائه  بنابراین؛  هاست.  شخصیت  درمورد  داستان،  در  چیز  همه 
از  جدا  هستند  مهم  و  موثر  می کنید  فکر  که  را  شخصیت هایی  خود 
فرعی  شخصیت های  آنها  خواه  کنید؛  معرفی  اصلی(  شخصیت)های 
اضافه نکنید؛  ازحد لازم چیزی  اما بیش  یا ضد قهرمان.  باشند  کلیدی 

هرچه کمتر بهتر به خصوص در ارائه.
می خواهید  اگر  و  کنید  تعریف  را  شخصیت ها  خواسته های  و  اهداف   
ح دهید به یاد داشته باشید که علاوه بر استفاده  خصوصیات آنها را شر
از صفت ها، می توانید آنها را از طریق موقعیت هایی که در آن عملی انجام 
 منعکس کننده آن صفت ها باشند. در 

ً
می دهند، توصیف کنید تا دقیقا

نهایت مراقب باشید که بیش از حد در مورد پیشینه آنها وارد جزئیات 

آمـــــــــــــــــــــوزش...

چگونه یک ارائه  بصری و نوشتاری خوب، 
برای فروش اثر خود به تهیه  کنندگان 

یم؟ بساز

filmarkethub.medium.com  منبع سایت
شبنم وثوقی   

shabavo@gmail.com
اســت  ابزارفروشــی   )pitch deck( اســلایدی  ارائــه   یــا  کوتــاه  ارائــه  
بــرای  و...  فیلــم  چــه  فیلمنامــه  چــه  اثــر  یــک  معرفــی  درهنــگام  کــه 

شــود. مــی  داده  نمایــش  تهیه کننــده  یــا  ســرمایه گذار 
ســازندگان یــک داســتان، اعــم از فیلمنامه نویــس، کارگــردان و... بایــد 
ایــن مهــم را همیشــه در نظــر داشــته باشــند کــه ایــن ابزارکاربــردی، 
ــن رو در  ــت. از همی ــد اس ــر و مفی ــیار موث ــروژه بس ــک پ ــروش ی ــرای ف ب
ایــن مطلــب، بــه مــرور نــکات مهمــی بــرای تهیــه یــک ارائــه حرفــه ای و 

ــم. ــر می پردازی ــک اث ــروش ی ــرای ف ــی ب اصول

  

بخش بندی ها در سیناپس 
ح کلی  براساس نقشه طر
داستان بنا می شوند و اگرچه 
ممکن است بسیار مختصر 
باشند، اما به تهیه کننده 
کمک می کنند تا اگر نظری 
برای حذف یا اضافه کردن 
چیزی در مسیر داستان دارد، 
به طور مشخص به سراغ 
همان بخش برود
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نشوید. معمولاً می توان از این کار صرف نظر کرد، مگر اینکه نیاز به 
درک بیشتر شخصیت ها باشد. 

 3- جهان داستان تان را توصیف کنید
مختصات  و  قواعد  می افتد؟  اتفاق  دنیایی  چه  در  شما  داستان 

دنیای داستان شما چیست؟ 
همان طور که جهان، یک کل منسجم و مجموعه ای است که همه 
چیز را می سازد و شکل می دهد همچون   زمان، مکان، فرهنگ، 
ارزش های مشترک و راه های ارتباطی حتی حرفه ها وخانواده ها، چه 
آن چی ها بسیار آنی و ضروری باشند چه روزمره و تکراری. شما هم 
باید جهان داستانتان را همچون جهان واقعی شکل دهید و یک 

کل منسجم و به هم پیوسته بسازید.
حالا قوانین این دنیا چگونه نشان داده شده است؟ چگونه پویایی 
و جنبش جهان داستانتان به طور مستقیم بر شخصیت ها تأثیر 
می گذارد و چه رابطه ای بین این دو برقرار خواهد شد؟ همه این ها 
را در ارائه خود بیاورید. و یک اصل مهم را بدانید که در نهایت در 
جهان داستان شما همه چیز باید با درونمایه هماهنگ و دست 
دردست باشد. این را هم بهتر است در ارائه خود برای سرمایه گذار 

ح دهید.  و خریداران اثرتان شر

یال و سیناپس هر قسمت 4. خط داستانی هر فصل از سر
سیناپس  معادل  فصل  هر  داستانی  ح  طر سریال،  یک  مورد  در 
شروع  که  معناست  بدان  این  بازهم،  است.  بلند  فیلم  یک 
اینکه روند پایان  آن و  داستان، عناصر ضروری و اصلی گسترش  
گنجاندن  با  شود.  داده  توضیح  باید  شما  ارائه  در  است  چگونه 
شخصیت ها  تحول  منحنی  سیناپس،  در  مهم  بخش های  این 
بخش بندی  حال،  درعین  می دهد.  نشان  را  خودش  وضوح  به 
سیناپس  جداکردن  منظور  نیست)  الزامی  همیشه  سیناپس 
اما  یا چیز شبیه این است(،  همچون صحنه بندی های فیلمنامه 
ح  توصیه می شود. بخش بندی ها در سیناپس براساس نقشه طر
مختصر  بسیار  است  ممکن  اگرچه  و  می شوند  بنا  داستان  کلی 
حذف  برای  نظری  اگر  تا  می کنند  کمک  تهیه کننده  به  اما  باشند، 
به  مشخص  طور  دارد، به  داستان  مسیر  در  چیزی  کردن  اضافه  یا 
سراغ همان بخش برود. اگر در سیناپس بخش بندی های داستان 
را گنجاندید، پاراگراف های کوتاه و خاطره انگیز بنویسید تا مخاطب 

را ترغیب کند که بخواهد درباره فصل بعدی بیشتر بداند. 
می خواهید  که  باشید  داشته  نظر  در  نکته،  آخرین  عنوان  به 
که  دهید  پیشنهاد  داستانتان  ادامه  درباره  را  بالقوه ای  ح های  طر

می توانند در فصل های آینده ساخته شوند.

ینش کنید 5. منابع خود را گز
سرمایه  یا  و  تهیه کننده  به  شما  ارائه  برای  منبع  و  مرجع  داشتن 
باید  شما  دیگری  کار  هر  مانند  حال،  این  با  است.  آل  گذارایده 
متعادل عمل کنید. منابع شما اگر دو تا باشد، فوق العاده است 
و اگر سه تا باشد کافیست. افزودن منابع بیشتر باعث سردرگمی 

و ابهام در ایده های شما می شود. درباره اینکه داستان شما به چه 
نوع منبعی ارجاع داه شده است، شفاف باشید. اینکه منبع شما 
روایی، تصویری، موضوعی، شخصیت محور و نوع دیگری از ارجاع 
است یا اگر داستان شما ترکیبی از دو تا از اینها است، از بیان آن 
طفره نروید. آن را واضح در ارائه خود بیان کنید. همچنین داستان 
مرجعی  هیچ  با  و  نشود  داده  ارجاع  منبعی  هیچ  به  می تواند  شما 

مطابقت نداشته باشد. این را نیز در ارائه خود بیاورید.

6. سایر اطلاعات مرتبط
اگر پروژه شما از قبل دارای یک فیلمنامه با حمایت یک تهیه کننده 
) اگر داستان  است یا مذاکرات پیشرفته ای برای حق چاپ یک اثر
ارائه  آن در  شما اقتباسی باشد( داشته اید، اگر فکر می کنید ذکر 
شما برای جلب نظر سرمایه گذاران مفید است، حتما این اطلاعات 

ح دهید.  را اضافه کرده و شر

7. ظاهر بصری
اما  ارائه نیست،  ، تعیین کننده  ترین عنصر یک  اگرچه این عنصر
لحنی  با  مطابق  شما  ارائه  ظاهر  که  شوید  مطمئن  است.  مهم 
اگر  مثال،  عنوان  به  باشد.  داشته  داستان  می خواهید  که  است 
داستان شما تاریخی است  برای ارائه کار خود از تصاویری مرتبط 
با همان دوره تاریخی یا گرافیکی مرتبط با فضای تاریخی استفاده 
ارائه خود را به سمت محتوای داستان خود  کنید و ظاهر بصری 
با  باید  شما  ارائه  محتوای  و  فرم  شود.  اثرگذارتر  تا  دهید  سوق 
و  تصاویر  با  را  آن  حال،  عین  در  باشند.  داشته  همخوانی  هم، 
که  پس زمینه هایی  مانند  می شود  خواندن  مانع  که  چیزهایی  یا 
 زیبایی شناختی هستند و به 

ً
تناسب خوبی با متن ندارند یا صرفا

محتوا معنا نمی بخشند، ترکیب نکنید. یک ارائه ساده، منظم و 
، معمولاً مقبول تر و موفق تر  مرتب، با تعادل بین متن و تصاویر

است.
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یکی از مسائل مهم امروز در حوزه اقتصاد، اقتصاد فرهنگ است. در حال حاضر چه استعدادی 
ثار طنز ایجاد شده است که مقوم اقتصاد فرهنگ در  برای کسب در آمد از فرهنگ در حوزه تولید آ

کشور شکل شود؟
واقعیت این است که برای رسیدن به موضوعی که به آن اقتصاد فرهنگ می گوییم نیاز داریم 
تا بخش های دیگر اقتصادی و حتی فرهنگی کشور کمک کنند تا اقتصاد فرهنگ جدی تر دیده 
20 میلیارد تومان هزینه می کنیم  شود و مهم تر جلوه کند، به عنوان مثال وقتی برای سریالی 
صنعتی  بخش  در  که  حالی  در  آورده ایم،  دست  به  را  خوبی  سرمایه  می فروشیم  میلیارد   60 و 
میزان سود آوری 5 الی 20 درصد است. در حوزه فرهنگ، فیلم یا سریالی ساخته می شود که با 
هزینه ی هفت میلیارد و فروش 50 میلیاردی چیزی حدود 8 برابر سرمایه اولیه، در مدت کوتاه 
درآمد  از  بخشی  که  است  شیر  پوست  سریال  کشور  در  آن  عینی  مثال  می گردد؛  باز  یکساله 
گهی هایی  آ و  تبلیغات  دیگر  بخش  و  می دهند  تماشا  برای  مردم  که  است  پولی  سریال  این 
است که سفارش داده می شود و تحقیقاتی است که انجام می شود. ضمن این که در ساخت 
لازمه  می گیرد.  شکل  هم  آفرینی  اشتغال  و  شدند  کار  به  مشغول  نفر   100  

ً
حدودا سریال  این 

در بین سخنان  کشور جدی تر دیده شود.  این موارد در  که  این است  اقتصاد فرهنگی  رشد 
بحث  وقتی  همیشه  پایین  به  جمهور  رئیس  از  مسئولین  و  مردان  دولت  برنامه ریزی های  و 
وقت  هیچ  و  می شوند  معطوف  صنعت  و  کشاورزی  به  می آید  میان  به  اقتصادی  توسعه 

برنامه ریزی برای اقتصاد فرهنگ نیست.
گردش مالی نت فیلکس در سال گذشته حدود 28 میلیارد دلار بوده است. در کشوری که همه 
امکانات برای اوقات فراغت وجود دارد و هیچ محدودیتی برای نوع اوقات فراغت نیست. نت 
فیلکس 10 میلیارد دلار برای ساخت فیلم هزینه می کند و 30 میلیارد دلار درآمد کسب می کند، 

کدام فعالیت اقتصادی می تواند طی یک سال به سود دهی 30 برابری برسد؟

تلویزیــــــــــــــــون...

از  فرجــی«  »مهــدی  بــا  مــا  گفت وگــوی  اول  بخــش  قبــل،  شــماره  در 
نظرتــان گذشــت کــه در آن بــه مســائل مختلفــی از جملــه رونــد تهیــه 
بیــن  در  طنــز  کار  حساســیت های  و  خ«  »نــون  مخاطــب  پــر  ســریال 

پرداختیــم. هنــر  اقتصــاد  و  قومیت هــا 
توصیه می کنیم ادامه این گفت وگوی خواندنی را از دست ندهید.

 تهیه کننده نون خ :

نیاز به یک شورای تخصصی 
یم  محصولات طنز دار

 
گفت و گو: مریم حضرتی،زهرا حسینی

  

 اگر ما بتوانیم محصول 
سینمایی جذاب و درجه 
یم دور از ذهن  یکی بساز
نیست اگر فروش یک 
میلیون دلاری هم داشته 
باشیم که حتی می تواند 
ارزآوری هم داشته باشد
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اگر  است.  اقتصادی  رشد  در  نگرش  تغییر  درآمد  این  ایجاد  لازمه 
از  و درجه یکی بسازیم دور  بتوانیم محصول سینمایی جذاب  ما 
ذهن نیست اگر فروش یک میلیون دلاری هم داشته باشیم که 

حتی می تواند ارزآوری هم داشته باشد.
در دنیا فیلم هایی ساخته می شود که 12 میلیارد دلار درآمد کسب 
می کند در حالی که تمام صادرات برخی از اجناس ما مثل پسته زیر 
یک میلیارد دلار است. بنابراین اگر در حوزه فرهنگی سرمایه گذاری 
کنیم می توانیم به آورده بسیار جدی اقتصادی دست پیدا کنیم که 

متضمن اشتغال فراوان نیز هست.
ترکیه  کشور  سینمایی  محصولات  پیش  سال   10 به  نگاهی  اگر 
داشت  سریال  ساخت  در  که  انقلابی  با  می بینیم  بیندازیم 
مخاطبان زیادی را در کشور های عربی و ایران برای خود ایجاد کرد و 

منبع درآمد بسیار بزرگی برای کشورش رقم خورد.
این تنها قسمتی از درآمد زایی است، زیرا وقتی محصول سینمایی 
کشوری صادر می شود به همراه آن بخشی از فرهنگ و محصولات 
آن کشور نیز مورد توجه مردم کشور های بیننده هم قرار می گیرد.

مثال هایی از این دست در دنیا زیاد است. امروز کشور کره جنوبی 
نمونه خوبی از توجه به حوزه اقتصاد فرهنگ هست

پخش  را  قصر  در  جواهری  و  جومونگ  سریال  که  زمانی  بله 
کردیم با استقبال شدید مردم مواجه شد به همین دلیل تیمی 
شرکت هایی  آنجا  در  فرستادیم.  جنوبی  کره  به  تحقیق  برای  را 
که  هستند  افرادی  از  حمایت  دنبال  به  که  اند  ایجادکرده  را 
هزینه های  تمام  دلیل  همین  به  می کنند  تبلیغ  را  کره  فرهنگ 
محصول  اگر  بودند  معتقد  زیرا  پرداختند،  را  ایران  اعزامی  تیم 
قرار  بیننده  توجه  مورد  و  شود  عرضه  کشوری  در  کره  فرهنگی 
که  هم  محصولاتی  بعد  و  می شود  تبلیغ  هم  فرهنگ  شان  گیرد 
و  شده  معرفی  هم  شده  گذاشته  تماشا  معرض  در  سریال  در 

می کند. پیدا  بازار 
همان  اجناس  تبلیغات  حاوی  دنیا  سنگین  سینمایی  فیلم های 
پتانسیل ها  این  و  هستند  و...  موبایل  خودرو،  مانند  کشور 
اهمیت ساخت محصولات فرهنگی ونسبت آن با اقتصاد فرهنگ 

را بیشتر نمایان می کند.

خاص  فرایند های  متفاوت  گونه های  با  سریال  تولید  و  ساخت 
به  نسبت  متفاوتی  پروسه  چه  طنز  سریال های  دارد،  را  خودش 

غیرطنز دارد؟
این پروسه درعمل خیلی هم متفاوت نیست که البته این خودش 
یک نقص است، زیرا وقتی فیلمنامه کمدی نوشته می شود توسط 
همان شورایی خوانش می شود که آن شورا بررسی یک کار تاریخی 
را انجام می دهد و فیلمنامه توسط افراد کارشناس موضوع، مورد 
و  گذشته نخندیده  که در سه سال  کسی  خوانش قرار نمی گیرد. 
باشد  کند نمی تواند در شورایی  تعریف  حتی نمی تواند یک جوک 
که کار کمدی را بررسی می کند. این از اشکالات تولید فیلم است . 
آید و هر موضوع، تخصصی تر  امیدوارم روزی این تفاوت ها بوجود 
ژانر های  به  تعمیم  قابل  کارشناسی  عدم  این  البته  شود  بررسی 
 باید 

ً
دیگر نیز هست. یک سریال سیاسی مانند«زیر خاکی« حتما

توسط کارشناسی سیاسی مورد بررسی و ارزیابی قرار گیرد که سواد 
تاریخی و سیاسی دارد.

سریال »نون خ«به یک سریال ماندگار بدل شده است، راز ماندگاری 
»نون خ« چیست؟

اول اینکه سریال دو یا سه نفر کارکتر ندارد و در همه سکانس ها 
واقع قصه، قصه  در  آفرینی می کنند.  بازیگر نقش   20 الی   15 

ً
حتما

این ها  مجموعه  است.  مختلف  داستان های  با  روستا  یک  اهالی 
قصه  یک  به  ما  است.  شده  سریال  جذابیت های  تقویت  باعث 
سریال  در  اهالی  کل  نقش  و  روستا  بودن  جامع  نکردیم؛  بسنده 
همه  و  ندارد  قهرمان  یک  فقط  خ«  »نون  یعنی  است  توجه  قابل 

اهالی روستا قهرمان قصه هستند.
دوم اینکه مهمترین نکته این است که از ظرفیت های غنی فرهنگ 
کرد به درستی استفاده شده است و روایتی زیبا از فرهنگ، مردمی 

بودن، دلاوری و.... مردم کرد به تصویر کشیده شده است.
خاص  وسواسی  با  که  است  سریال  متن   ، انداز چشم   سومین 
قسمت  یک  گاهی  که  بطوری  است،  شده  تهیه  کارگردان  توسط 

چندین بار نوشته و تصحیح شد تا آقای آقاخانی آن را تأیید کند.

معمولاً در تلویزیون، اصل تهیه کننده است اما در کار های داستانی 
و  تجربه  به  توجه  با  دارد.  برجستگی  کارگردان  نقش  نمایشی  و 
دانش طولانی شما درحوز ه های مختلف مدیریتی و امروز به عنوان 

تهیه کننده مؤلف، اختلافی بین شما و تهیه کننده پیش نمی آید؟
از  کدام  هر  و  شدیم  تبدیل  تیم  یک  به  ما  که  است  این  واقعیت 
متن  وقتی  آوردیم.  همراه  را  خودمان  سهم  اولیه  مراحل  همان 
اما  می زند،  کارگردان  را  آخر  و  اول  حرف   

ً
طبیعتا می شود  نوشته 

دوستان اعتقاد دارند که اگر من در جایی مثلاً بگویم این سکانس، 
کشور نیست و موجب وهن  یا دیالوگ صلاح عمومی  و  موضوع 
می شود می پذیرند و قبول می کنند، به همین دلیل مشکلی با هم 

نداشتیم و نداریم.

کارگردان  و  بودجه  مدیریت  به  تهیه کننده  تمرکز  و  توجه   
ً
عمدتا

چالش  خ«  »نون  در  موضوع  این  می شود.  معطوف  اثر  کیفیت  به 
برانگیز نیست؟

برای  را  شرایط  بهترین  کردم  تلاش  بودم  تهیه کننده  جا  هر  من 
تولید ایجاد کنم و هیچ وقت اهل صرفه جویی نبودم، برای همین 

همیشه آقای آقاخانی می گوید فرجی تهیه کننده خوبی نیست

“نون خ« یکی از فرهنگ سازی های کشور را رقم زد، به همین دلیل به 
نظر می رسد ظرفیت پخش در کشور های دیگر را دارد. شما چقدر 
روی بعد بین المللی و جهانی شدن »نون خ« و اشاعه فرهنگ ایرانی 

بالاخص فرهنگ اصیل وغنی کرد فکر کردید؟
فکر  بار  چندین  برود  ایران  مرز های  از  فراتر  خ«  »نون  اینکه  به  ما 
 اینکه ما در مرز هایمان کرد های کشور های ترکیه، 

ً
کردیم خصوصا

عراق و سوریه را داریم، اما همیشه ملاحظاتی بوده که فعلا همان 
ملاحظات مانع این اتفاق است. اما  امیدوارم روزی این سریال در 

ابعاد بین المللی هم پخش شود.

15
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این  است،  متفاوت  تلویزیونی  کار های  با  سینمایی  عوامل  و  بازیگر  قیمت  اینکه  به  توجه  با 
ناهمگونی در نظام دست مزد ممکن است باعث یک سری اختلالات در میان عوامل و تهیه کننده 

شود. شما برای حل این مشکل چه سیاست هایی را اتخاذ کردید؟
البته خیلی سخت است، اما ما کاری نمی توانیم بکنیم. عوامل این سریال 5 سال است که کار 
می کنند و بالاخره دستمزد های خودشان را توقع دارند؛ تلاش کردیم تا سازمان را به قبول این 
بودجه متقاعد کنیم که با این دستمزد ها موافقت کند و خوشبختانه سازمان هم تا اینجا از ما 

حمایت کرده و معطل نماندیم . امیدوارم از اینجا به بعد هم همین طور باشد.

“نون خ« غیر از بخش های نمایشی به نحوه زندگی مردم روستایی هم پرداخته است و آن بخش، 
مستند زندگی روستایی است. به این موضوع چقدر از قبل فکر کردید و به عبارتی به شاخصه های 

بخش مستند سازی در این سریال اهمیت دادید؟
در  که  فرهنگی  بر  مبتنی  و  واقعی  را  خ«  »نون  مردم  زندگی  که  بود  این  سریال  این  در  ما  تلاش 
مناطق کرد نشین وجود دارد به تصویر بکشیم. در فصل اول »نون خ« قصه مبتنی بر ماجرای 
ایران به شمار  از بهترین تخمه های  از محصولات مهم شهر سنقر است که  تخمه بود. تخمه 
می رود. در فصل دوم به گیاهان دارویی فکر کردیم که استان های کردنشین یکی از مهمترین 
محسوب  منطقه  آن  استراتژیک  محصولات  جز  و  می کنند  رشد  گیاهان  این  که  است  مناطقی 
می شود. در فصل سوم »نون خ« به انار و انگور سیاه پرداختیم، زیرا پاوه یکی از مهمترین مراکز 
نماد  که  گاوی  به  اشاره  با معرفی صنایع دستی،  کردیم  ایران است؛ همینطور سعی  انار  تولید 
دامپروری منطقه ، باغداری و معادن موجود در این خطه است فرهنگ کرد را واقعی تر معرفی 

کنیم.

آیا برای فیلمنامه تعامل و همکاری با سیما و سیما فیلم هم داشتید؟
بله، خوانش متناوب فیلمنامه از همکاری فی مابین بود.

از جنابعالی به خاطر گفت وگو با نشریه دیداری نو سپاس گزاریم
من هم از شما تشکر می کنم و معتقدم گفت وگوی متفاوت و خوبی انجام شد.

  

فیلم های سینمایی 
سنگین دنیا حاوی تبلیغات 
اجناس همان کشور مانند 
خودرو، موبایل و... هستند 
و این پتانسیل ها اهمیت 
ساخت محصولات فرهنگی 
ونسبت آن با اقتصاد 
فرهنگ را بیشتر نمایان 
می کند
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تحولاتی شگرف
در حوزه فیلم و سینما

با هوش مصنوعی 

مریم سلیمی
دکترای علوم ارتباطات اجتماعی و پژوهشگرارتباطی

salimi1356@gmail.com
یادگیرنــده  ماشــین های  و  هوش مصنوعــی  حــوزه  بــه  توجــه  اوج  بــه   2023 ســال 
تبدیــل شــده اســت؛ ولــی واقعیــت ایــن اســت کــه هوش مصنوعــی قرابــت دیرینــه 
از  بهره گیــری  بــه  جهــان  کــه  آن  از  پیــش  ســال ها  دارد.  ســینما  و  فیلــم  حــوزه  بــا 
هوش مصنوعــی در حوزه هــای مختلــف یــا در زندگــی روزمــره بیندیشــد، ایــن حــوزه 
آن، بــه بررســی  کــرده و ضمــن تــلاش بــرای اســتفاده از  بــه هوش مصنوعــی ورود 
مختلــف  ژانرهــای  و  اشــکال  در  انســان ها  زندگــی  بــر  هوش مصنوعــی  تأثیــرات 

پرداختــه اســت.
 حــال صنعــت فیلــم و ســینما عــزم خــود را جــزم کــرده تــا آنچــه را کــه تــا پیــش از ایــن از 
، ســریعتر و  خوبی هــا و بدی هایــش گفتــه، بیــش از پیــش در مســیر انجــام ســهل تر
بهتــر آمــورش، بــه خدمــت بگیــرد. بــه نوعــی می تــوان گفــت ســینما بــه عنــوان یکــی 

از صنایــع پیشــرو، بــا آغــوش بــاز از هوش مصنوعــی اســتقبال کــرده اســت.

)Davies, 2021( .فیلم و نیازها و علایق آنها ایجاد ارتباط کرد
هوش مصنوعی می تواند در نوشتن فیلمنامه کمک شایانی 
کند به طوری که در انتهای کار بتوان به فیلمنامه ای منحصر به 

فرد ، مخاطب پسند و با احتمال فروش بیشتر فیلم رسید.
هوش مصنوعی به نویسنده در نوشتن فیلمنامه فوق العاده 
کمک خواهد کرد به خصوص از سال 2050 به بعد، در نوشتن 

  )Thinkml Team, 2021( .داستان های پیچیده کارآمد خواهد بود
در حال حاضر فیلمنامه هایی به یاری هوش مصنوعی تولید 
می شوند ولی نکته مهم،  تولید فیلمنامه هایی است که به طور 
کامل توسط هوش مصنوعی نوشته می شوند که نمونه ای از 

آن را در سال 2016 شاهد بوده ایم.
در حالی که هوش مصنوعی دنیای فیلمنامه نویسی را تسخیر 
به  کمک  برای  فن آوری  از  استفاده  حال  در  هالیوود  کند،  می 

ارزیابی فیلمنامه ها و تعیین ارزش آنها است.
با این نگاه فیلمنامه ها، ارزیابی و تجزیه و تحلیل و رتبه بندی 
و... می شوند و در آنها مواردی همچون میزان جعلی و واقعی 
بعد  از  شخصیت ها  سوگیری ها،  نادرستی،  و  درستی  بودن، 
رنگین پوست بودن، ملیت، معلولیت و... مورد بررسی قرار 

)Piñeros,n.d.( .می گیرند
پس  تا  تولید  پیش  از  ویدیو  و  فیلم  حوزه  در  حاضر  حال  در 
مراحل  بهبود  و  ساده سازی  برای  مصنوعی  هوش  تولید،  از 
ارائه  به  نهایت  در  و  می شود  استفاده  تولید  فرآیند  مختلف 
کمک  مخاطبان  به  کیفیت  با  محتوای  کارآمدتر  و  سریع تر 

)Aldredge,2022( .می کند
یکی از بزرگترین مزایای هوش مصنوعی در صنعت فیلم، توانایی 
هوش مصنوعی  است.  منابع  و  زمان  در  جویی  صرفه  در  آن 
فیلم  هر  مناسب  بازیگران  شناسایی  به  می تواند  همچنین 
کمک کند که این کار را با بررسی عملکرد گذشته، فعالیت در 

)Graham,2022( .رسانه های اجتماعی و... انجام می دهد
می تواند  هوش مصنوعی  واقعی،  تولید  سمت  به  حرکت  با 
برای بهینه سازی زوایای دوربین، نورپردازی و رسیدگی به سایر 
جنبه های فنی فیلم برداری استفاده  شود و به صرفه جویی در 

زمان و تلاش در صحنه فیلم برداری کمک کند.  
هوش مصنوعی بزرگترین موج را در مرحله پس از تولید فیلم 
ایجاد می کند، زیرا هوش مصنوعی می تواند در کارهایی مانند 
رساند.  یاری  صدا  طراحی  و  ویژه  جلوه های  رنگ،  بندی  درجه 

)Aldredge,2022(
حذف نویزهای تصویری و صوتی، ساخت انیمیشن، نورپردازی، 
مصنوعی  هوش  خدمات  دیگر  از  و...  بعدی  سه  مدل های 
خواهد بود. هوش مصنوعی نه تنها در حذف چین و چروک ها 
و اصلاحاتی در چهره یاری خواهد کرد بلکه، بر تمام حرکات ریز 

بدن، زبان بدن و... نیز اثر خواهد گذاشت.
سینما،  و  فیلم  حوزه  برای  مصنوعی  هوش  مزایای  دیگر  از 
کمک آن به انجام اموری همچون تنظیم رنگ، انجام دوبله به 
زبان های مختلف )زمینه ساز ارتباط بین فرهنگ ها و زبان ها(، 

هوش مصنوعی...

خدمات هوش مصنوعی به حوزه فیلم و سینما 
با تأثیرات هوش مصنوعی بر حوزه فیلم و ویدیو از این پس هدف، تحقق آن 
انتخاب ها و گزینش ها و کنترل بر روند ساخت فیلم حائز اهمیت خواهند 
بود. با همه نوآوری های عظیم در فن آوری دوربین و تولید فیلم، سعی می 
شود تا نگاهی جدید به نحوه تولید محتوا به یاری هوش مصنوعی شود. 

)Shapton,2022(
بناست هوش مصنوعی، همه حوزه های فیلم را از فیلمنامه، پیش تولید 
و تولید، تا بازاریابی، تبلیغات و انتشار و توزیع و حتی نحوه دیدن فیلم ها را 
نیز متحول کند. این تحولات را ، هم در سمت تولید کننده و هم در سمت 

تماشاگر و مخاطب شاهد خواهیم بود.
انتظار می رود که هوش مصنوعی بتواند به ساخت سریعتر فیلم به کاهش 
هزینه ها، فروش بیشتر و افزایش درآمدها کمک کرده و به حوزه فیلم و 

سینما رونق بیشتری ببخشد.
با تجزیه و تحلیلی که هوش مصنوعی صورت می دهد می توان به شناخت از 
بازارهای بالقوه و بالفعل و نیز میزان سودآوری و درآمد و... این مسیر رسید. 
همچنین، می توان با شناخت لازم از تماشاگران به ویژه جوان، بین تولید 
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تدوین و ویرایش فیلم ها و ویدیوها و... است.  
همچنین هوش مصنوعی می تواند در شناسایی و کمک به رشد استعدادها نیز نقش آفرین باشد. 

)KELL,2023(
بناست  که  بود  تخیلی   – علمی  فیلمهای  منتظر  گذشته  از  بیش  باید  هوش مصنوعی  یاری  به 

تماشاگران را در جای خود میخکوب کنند. 
در عین حال که به جمع بازیگران انسانی، ربات های انسان و آواتارها اضافه خواهند شد، حتی می توان 
انتظار داشت که ژانر مخصوص برای فیلم هایی با حضور اینگونه بازیگران شکل بگیرد و به این 
ترتیب خواهند کوشید تا سهمی از کیک شهرت را به خود اختصاص دهند و شاید در آینده نیز جایزه 
مسابقات بین المللی را درو کنند که به نوعی شاهد رقابت انسان ها و ربات های انسان نما و... در 

عرصه رقابت های هنری خواهیم بود.
همچنین بناست تا از هوش مصنوعی برای حل مشکل روند سنی شخصیت ها در دوره های زمانی 
مختلف در فیلم استفاده شود و حتی از بازیگران محبوب قدیمی با جوان سازی چهره آنها به یاری 
دیپ فیک و هوش مصنوعی استفاده شود. کما اینکه از حضور بازیگران درگذشته محبوب نیز در 

فیلم ها ممکن است با روشهای مذکور استفاده شود.
هوش مصنوعی همچنین قادر است در ساخت موسیقی و کمک به انطباق موسیقی با بخش های 
مختلف فیلم بسته به ژانر و موقعیت ها موثر 

)Andriasyan,n.d.( .عمل کند
توسط  فیلم  آهنگ های  ساخت 
ولی  نیست  جدیدی  چیز  هوش مصنوعی، 
تلاش های  با  تفاوت هایی   ، جدید  های  نمونه 
از سبک های موجود تقلید  اینکه  قبلی دارند؛ 

نکرده و به نوعی نگاه خلاقانه دارند. 
تریلر  ساخت  در  هوش مصنوعی  از  استفاده 
برای  است.  شده  تجربه  این  از  پیش  فیلم 
تهیه این تریلر، سعی شد تا 100 فیلم ترسناک 
به هوش مصنوعی بدهند تا او بتواند با بررسی 
را  آنها  و...  مناظر   ، اشیاء  صداها،  نماها،  نوع 
طبقه بندی کرده و بیشترین عوامل ترسناک 
را شناسایی کند. سپس کل فیلم در اختیارش 
قرار گرفت تا یک تریلر موثر بسازد. صحنه هایی 
ترسناک ترین  به عنوان  هوش مصنوعی  که 
صحنه ها انتخاب کرد، متفاوت از صحنه هایی بود که عوامل انسانی برای استفاده در تریلرهای رسمی 

فیلم انتخاب کردند.

کمک هوش مصنوعی به نتفیلیکس
نتفیلیکس در سال های اخیر تلاش کرده تا از هوش مصنوعی در فعالیت ها و امور خود یاری گیرد 
که برخی از آنها عبارتند از: شخصی سازی توصیه ها و پیشنهادها برای تماشاهای بعدی، استفاده 
استفاده  و...،  اجتماعی  رسانه های  اطلاعات  کاربران،  رتبه بندی  مختلف  اهداف  با  دیتاها  بیگ  از 
از متادیتاها و بهره گیری از آنها در بررسی احساسات و هدف قراردادن آنها )با در نظر گرفتن نکات 
برجسته مورد علاقه کاربران و لحاظ آن در تولیدات که به لذت بشتر کاربران منجر شود(،  بهره گیری 
از هوش مصنوعی در تولید تیزرها، تریلرها و...، یاری از هوش مصنوعی در خدمات پخش برای تنظیم 

)Arti, 2022(. کیفیت ویدیوها و یاری از هوش مصنوعی برای تطبیق محتوا و خدمات
همچنین در حال حاضر تنفلیکس با استفاده از داده های بزرگ، به علایق و سلایق مخاطبان خود پی 
برده و می داند که هر فرد چند بار یک فیلم دیده، آن را متوقف کرده یا جلو و عقب رفته است یا اینکه 
فرد آخر هفته چه ژانری را ترجیح می دهد یا در طول هفته کدام ژانر را. تشخیص اینکه کدام فیلم ها 

  

استفاده از 
هوش مصنوعی در 
عین توجه به غنای تنوع 
فرهنگی می تواند به حوزه 
فیلم، روحی تازه بدمد
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برای مخاطبان جذاب است یا دارای محبوبیت است به راحتی ممکن 
)Piñeros,n.d.( .است

  نقد دقیق تر فیلم
کمک  به  داشت  انتظار  می توان  تولید،  سمت  در  تحولات  با 
و  نیز دچار تحولات جدیدی شود  هوش مصنوعی ،حوزه نقد فیلم 

زوایایی جذاب ، پنهان و کمتر دیده شده در فیلم هویدا شوند.
نقد بهتر و حرفه ای تر فیلم ها می تواند آنها را چند گام به جلوتر هدایت 

کند.

حرفه ای تر شدن داوری ها
با توسعه هوش مصنوعی و احتمال ساخت فیلم هایی به یاری هوش 
مصنوعی یا به طور کامل به کمک آن و با تکنیک هایی مانند دیپ 
فیک و...، انتظار می رود تا به جمع داوران جشنواره های فیلم و ویدیو 
این  شود.  عمل  وارد  داور  یا  دستیار  عنوان  به  هوش مصنوعی  نیز 

حضور می تواند به ارتقای کیفیت داوری ها کمک شایانی نماید.

خدمات هوش مصنوعی به تماشاگران
و  فیلم  عرصه  خدمت  به  هوش مصنوعی  که  نسبت  همان  به 
و  تماشاگر، فرصت ها  به  نیز  نسبت  همان  به  آمد  درخواهد  سینما 
 
ً
امکاناتی برای انتخاب و ارزیابی بهتر و بیشتر فیلم ها را می دهد. قطعا

اپلیکیشن ها و نرم افزارهایی با توان تحلیل فیلمنامه ها، فیلم ها و... 
به کمک آمده تا افراد بتوانند فیلم مناسب و مورد علاقه خود و حتی 
همچنین  هوش مصنوعی  کنند.  تماشا  و  بیابند  را  خانواده  اعضای 
کمک خواهد کرد تا پیش از تماشای هر فیلم، نقدهای آن را بتوان در 
لحظه دریافت کرد و با اشراف به نکات خوب و بد فیلم، آن را دید و 

ارزیابی کرد.
همچنین با هرچه شخصی تر و تعاملی تر شدن فیلم ها، فرصت های 
سفارشی  فیلم  بتوانند  تا  می شود  ایجاد  تماشاگران  برای  بیشتری 
خود را تماشا کنند؛ به طوری که توان انتخاب فیلمنامه، بازیگر یا حتی 

انتخاب پایان فیلم و...  را داشته باشند.
آینده، مردم قادر خواهند بود به طور مثال  با فناوری های جدید در 
دستوراتی را برای نتفلیکس ارسال کنند تا مثلاً یک فیلم سفارشی 
برای آنها آماده کند. به این ترتیب، تماشاگر امکان انتخاب شخصیت 
امکان،  این  )البته  داشت.  خواهد  را  خود  علاقه  مورد  مجازی  های 

ممکن است تهدیدی برای استودیوهای فیلمسازی باشد(.
دوربین های رباتیک، فیلم ها را خواهند ساخت و چت بات ها و آواتارها 
ایفای نقش خواهند کرد و در عین حال، انسان ها قادر خواهند بود 

  )Thinkml Team, 2021(  .ترجیحات شان را تعیین کنند
از  تا  هستند  تلاش  در  فیلمسازی  استودیوهای  حاضر  حال  در 
تکنولوژی،  این  با  سازگاری  ضمن  و  گرفته  بهره  هوش مصنوعی 
که  بسازند  فیلم هایی  و  داده  تغییر  را  خود  بازاریابی  روش های 
تماشاگران را روی صندلی های سالن سینما میخکوب کنند. آنها به 
جای شمردن جای خالی مردم ، در تلاش هستند تا با این امکان، 

مردم را به سالن های سینما بکشند.

یک جذابیت بزرگ برای استفاده از هوش مصنوعی در بازاریابی فیلم، 
شخصی سازی است . هوش مصنوعی با تجزیه و تحلیل و جمع آوری 
داده ها درباره تصمیمات و روندهای مشتری، تبلیغاتی ویژه هر فرد 
را ارسال می کند. بر این اساس، از انواع امتیازها و روش های ویژه 
هر فرد به طور انحصاری بهره گرفته می شود. به افراد پیشنهادها، 
داده  گذشته  خریدهای  تجربه  براساس  امتیازهایی  و  تخفیف ها 
می شود. همچنین،  برای بهبود لذت حضور در سینما، امکان خرید 
پاپ کورن، نوشیدنی و.. از قبل به وی داده می شود تا در هنگام ورود 

از پیشخوان آن را تحویل بگیرد و در صف خاصی نایستد.

چالش های بهره گیری از هوش مصنوعی در حوزه فیلم و سینما
گسترش  برای  هنرمندان  خدمت  در  ابزاری  هوش مصنوعی  گرچه 
در  نگرانی هایی  طرفی  از  اما   ،  )KELL,2023(است فیلمسازی  هنر 
فیلمنامه نویسان،  جای  به  هوش مصنوعی  جایگزینی  خصوص 

بازیگران، کارگردانان، بدلکاران و.... وجود دارد. 
می شود،  پیشرفته تر  مصنوعی  هوش  الگوریتم های  که  همانطور 
و  شوند  انسان ها  جایگزین  نقطه ای  در  که  موضوع  این  ریسک 
فعالان بخش های مختلف این حوزه شغل خود را از دست دهند 
نیز، بیشتر می شود. هر چند هنوز خلاقیت انسان او را تا حدی از این 
خطر مصون نگه می دارد و از طرفی دلنگرانی هایی نسبت به کاهش 
کیفیت آثار تولید شده توسط هوش مصنوعی از بعد خلاقانه بودن 

وجود دارد. 
 ،... و  انسان نما  ربات های  فعالیت های  گرفتن  رونق  با  سویی  از   
ممکن است نسل جوان جذب اینگونه شخصیت ها شوند و مرز 

بین افراد واقعی و غیرواقعی محو شود.
 از دیگر دل نگران های در خصوص هوش مصنوعی، برخی نقص ها 
انسان نما،  ربات های  که  طوری  ؛به  است  آن  احتمالی  معایب  و 
ظرافت ها یا توان پیش بینی ناپذیری انسان ها را نداشته باشند و 
دچار   )KELL,2023( چشمی  درست  ارتباط  و  احساسات  انتقال  برای 

چالش هایی شوند.
مشاغلی  خصوص  در  شغل،  دادن  دست  از  برای  نگرانی  بحث 
می  احساس  نیز  و...  بلیط  فروش  غرفه  در  فعال  افراد  همچون 
است  ممکن  هوش مصنوعی  با  گرچه  که  است  این  نکته  شود. 
برخی مشاغل از بین رود، ولی در عوض مشاغل جدیدی نیز ایجاد 
صنعت  شانس  تنها  هوش مصنوعی  شاید  طرفی  از  شد.  خواهند 
فیلمسازی برای تطبیق دادن خود با دنیای دیجیتال امروز و زنده 

ماندن در آینده باشد.
برخی صاحبنظران بر این باورند که هوش مصنوعی صنایع فیلم و 
سرگرمی را به کشتن نمی دهد، بلکه آنها را از مرگ نجات می دهد! اگر 
انسان ها یاد بگیرند که چگونه از آن استفاده کنند، عنصر انسانی 

)Datafloq,2023( .لازم نیست برداشته شود 
ً
حتما

براین اساس به جای هراس برای از دست دادن شغل، لازم است 
مهارت های خود را ارتقا داد و با شرایط جدید خود را انطباق داد.

از راه های حفظ شغل در صنعت فیلم، تمرکز بر قابلیت های  یکی 
منحصر به فرد ، خلاقیت و احساسات عمیق است؛ همچنین تمرکز 
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بر کارهایی که برای هوش مصنوعی سخت است همچون کارهایی که نیازمند همدلی انسانی، 
مهارت های اجتماعی و... هستند.         

اطلاع از آخرین پیشرفت ها و توان بهره گیری از ابزارهای هوش مصنوعی در این خصوص خود را در 
)Graham,2022( .صنعت فیلم حفظ کنند

از حیث مسائل اخلاقی، نقدهایی به استفاده از هوش مصنوعی وارد است که برخی به استفاده از 
دیپ فیک یا جعل عمیق مربوط می باشد. یکی از بحث های اخلاقی، استفاده از بازی بازیگران در 
پروژه های مختلف فیلمسازی یا حتی تبلیغی بعد از مرگ آنها است که این کارها به راحتی از طریق 

)Piñeros,n.d.( .دیپ فیک یا جعل عمیق قابل انجام است

 آینده هوش مصنوعی و حوزه فیلم و سینما
پیش بینی می شود تا سال 2040 همچنان سینما در بین گروه های مختلف سنی و جمعیتی محبوب 
خواهد ماند. تماشاگران همچنان سینما می روند تا فیلم هایی را که می خواهند ببینند و همچنین 
تماشا و تعامل با فیلم های تعاملی مبتنی بر واقعیت مجازی در خانه از طریق سرویس های پخش 

آنلاین صورت خواهد گرفت.
کرد.  خواهند  ایجاد  جدید  فرهنگی  خصوصی،  سینمای  اتاق های  در  تعاملی  فیلم های   

ً
مطمئنا

همچنین شاهد سینماهای کوچک »محلی« متمرکز بر تعامل خواهیم بود. 
هوش مصنوعی به کسب وکار فیلم اجازه می دهد تا برای جوانان، افراد مسن و همه گروه های 
و  رفتاری  عادت های  تغییر  با  نبردی  درگیر  حاضر،  حال  در  فیلم ها  بماند.  باقی  جذاب  جمعیتی 
کوتاه تر شدن دامنه توجه هستند که ناشی از تعامل ما با تلفن های هوشمند و تبلت ها است. 
بسیاری از جوانانی که با این دستگاه ها بزرگ شده اند دیگر نمی خواهند به تماشای یک فیلم دو 
 با صحنه های درام یا اکشن سریع سرگرم 

ً
تا سه ساعته بنشینند، مگر اینکه به طور مثال دائما

شوند. این عامل به تنهایی پیامدهای بزرگی از نظر انواع فیلم هایی که ساخته می شود دارد.
استفاده از هوش مصنوعی در عین توجه به غنای تنوع فرهنگی می تواند به حوزه فیلم، روحی تازه بدمد.
  به همان میزان که به توانایی هوش مصنوعی برای پیش بینی میزان درآمد و فروش اعتماد شد، 
از  تنوعی  برای بهبود صنعت فیلم و سینما و شانس ساخت  به  نیز می توان  به همان نسبت 

فیلم ها و ژانرها به هوش مصنوعی اعتماد کرد.
 گسترش تنوع فیلم های موجود تنها راه حل این مشکل است. اجازه دادن به افراد برای آزمایش 
برای دیدن اینکه از کدام نوع فیلم لذت می برند، به آن ها اجازه می دهد تا اشتیاق به فیلم داشته 

)Davies, 2021( .باشند و همچنین تنوع در اولویت های تماشاگر را تضمین می کند

جمع بندی
هوش مصنوعی یک عصای جادویی است که می تواند به فیلمسازان کمک کند تا از تماشاگران 

)Davies, 2021( .ناراضی و همراه با آنها، از فاجعه مالی احتمالی دوری کنند
هم چنین به آنها در مراحل مختلف اعم از برنامه ریزی و پیش تولید، فیلم نامه نویسی، انتخاب 
برداری، جلوه های صوتی و بصری، ویرایش و تدوین و حتی  آهنگ سازی، مراحل فیلم  بازیگر، 
ساخت تریلر، ارائه زیرنویس و دوبله فیلم به زبان های مختلف، تبلیغ فیلم )با ارزیابی از بیننده و 

علایق و سلایق و میزان استقبال احتمالی( و... یاری خواهد کرد.
کما اینکه قادر است به تماشاگران نیز کمک کند تا ضمن انتخاب فیلم های مناسب برای خود و 

اعضای خانواده، به تولید فیلم های سفارشی اقدام کنند.
نگاهی به آینده فیلم و سینما به یاری هوش مصنوعی، حکایت از آینده ای کاملاً متفاوت، جذاب 
و شگرف دارد؛ به طوری که زمینه کسب تجارب جدیدی برای تولیدکنندگان و تماشاگران فراهم 

خواهد شد.
از سویی نیز کمک هوش مصنوعی قادر خواهد بود به ارتقای آثار فیلم و ویدیو به یاری نقدها و 

داوری های بهتر، دقیق تر و حرفه ای تر کمک کند.
منابع در دفتر نشریه موجود است.

  

به همان نسبت که 
هوش مصنوعی به خدمت 
عرصه فیلم و سینما 
درخواهد آمد به همان 
 ، نسبت نیز به تماشاگر
فرصت ها و امکاناتی برای 
انتخاب و ارزیابی بهتر و 
بیشتر فیلم ها را می دهد
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آیا امروز می توان از رسانه به عنوان صنعت نام برد؟
بله، رسانه صنعت است. رسانه به عنوان صنعت هم در موضوع 
ارتباطات و فن آوری وهم در موضوع ارائه خدمات، پیچیدگی های 
ای  رسانه  خدمات  به  صرفا  رسانه  این،  از  قبل  دارد.  زیادی 
می پرداخت اما امروزه می تواند در انواع خدمات نقش ایفا کند و 
خدمات متنوع ارائه دهد. بنابراین، رسانه بسیار پیچیده و ترکیبی 
ج گشته و در حال   رسانه ای بودن خار

ً
شده است و از نقش صرفا

حاضر رسانه، مجموعه ای از صنایع است.

رسانه، کدام خصلت صنعت را دارد؟
صنعت،  باب  در  واقع  در  و  است  تکنولوژی  رسانه،  اینکه  اول 
 . هم از سخت افزار مانند کامپیوتر بهره می گیرد و هم از نرم افزار
هم  و  خدمات  صنعت-  هم ماهیت  رسانه  من  نظر  به  بنابراین، 
صنعت-صنایع را دارد. مانند کامپیوترهای صنعتی، پردازشگرهای 

بزرگ و دیتاسنترهایی که جنس شان صنعت است.

آیا در حوزه تقویت یا قانون گذاری به رسانه به مثابه یک صنعت 
نگاه کرده اید؟

باز نکرده  کشور ما جا  این نگرش هنوز در  زیرا  تا حدی  معتقدم 
ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری،  کمیته  کمیسیون..  در  اما  است 
آی  هوافضا،  مانند  مختلف  های  حوزه  اینکه در  .ضمن  داریم  را 
به عنوان مثال  کارهایی هستیم.  انجام  آی و رسانه در حال  سی 
رسانه ای  کار  ماهواره  این  می کنم.  اشاره  خیام  ماهواره ای  کار  به 
و  برداری  عکس  هوش مصنوعی،  از  استفاده  با  و  دهد  می  انجام 
حاضر  درحال  می کند.  ارسال  و  پردازش  را  اطلاعات  تصویربرداری 
صنایع با یکدیگر ترکیب شده اند؛ صنعت هوا فضا منهای رسانه، 
کارکرد واقعی خود را ندارد و کارکرد صنعت رسانه منهای خدمات 
هم، دچار مشکل می شود .ما به این موضوع در مجلس توجه 
باند و  افزایش پهنای  و  . فیبر منازل  پرداخته ایم  آن  به  و  داشته 

سرعت اگرچه جنس رسانه دارند اما صنعت هستند.

نمی کنید  فکر  تقاضا  مبنای  بر  ها"  دی  او  توسعه"وی  به  توجه  با 
نظام مند شدن در حوزه صنعت یک امر ضروری است؟

رسانه  از  واقع  در  و  هستند  رسانه  صنعت  "خود،  ها  دی  او  “وی 
تعاملی بهره می گیرند. باند پهن هستند و به صورت تعاملی عمل 
انتشار یک طرفه  از حالت  بار دنیای رسانه  اولین  برای  کنند.  می 
به انتشار دو یا چند طرفه منتقل شده است و این انقلاب بزرگی 

و  تولیدکننده  با  توانند  می  مردم  یعنی  است؛  رسانه  صنعت  در 
، تولید    در انتشار

ً
ارتباط بگیرند و یا خود مستقیما منتشرکننده 

آفلاین  نقش ایفا کنند. این صنعت  آنلاین و  و اصلاح به صورت 
را به مخاطبان  رسانه است که با پتانسیل های قوی این فرصت 

می دهد.

یک  فعالیت  برای  مثلا  داریم؟  قانونی  خلأ  حوزه  این  در  آیا 
تهیه کننده فقط سرمایه لازم است یا موارد دیگری نیز باید در نظر 

گرفته شود؟
رسانه  موضوع  در  قبلا  اند.  شده  ترکیب  مشاغل  من  نظر  به 
سناریست  و  صدابردار   ، دوبلور  ، تدوینگر کارگردان،  تهیه کننده، 
بودند  رشته  همان  کرده  تحصیل  و  مستقل  شخصیت های 
در  اما  بود،  مستقل  صنعت  یک  خود  کدام  هر  مشاغل  این  و 
تجمیع  نفر  یک  افراد در  این  همه  اینکه  امکان  کنونی  دنیای 
شود، وجود دارد؛ یعنی یک نفر می تواند هم صاحب رسانه وهم 
تولیدکننده و توزیع کننده باشد، زیرا فن آوری این امکان را فراهم 
تجهیزات  در  فقط  تدوین  افزار  نرم  این،  از  قبل  مثلا  است.  کرده 
سخت افزاری وغول پیکر وجود داشت،اما اکنون نرم افزار تدوین 
روی یک موبایل کوچک هم قابل نصب است که می تواند دوبله 
، صداگذاری ، تدوین، ادیت و حتی کارگردانی و تهیه کنندگی انجام 

دهد. 
امروزه با توجه به دسترسی به فن آوری های جدید افراد می توانند 

چند پیشه باشند و کار را ارزان تر و با کیفیت بالاتری انجام دهند.

در مقایسه زیرساخت ها در حوزه"وی او دی ها" ما در دنیا در چه 
سطحی قرار داریم؟ اگر کمبودی وجود دارد دلیل آن چیست؟

در ایران در حوزه نیروی انسانی و نرم افزار از بقیه کشورها چیزی 
کم نداریم. ما نسبت به بعضی از کشورها نه تنها عقب نیستیم 
در  منازل(  )فیبر  اچ"  تی  تی  اف   " مثلا  هستیم.  هم  جلوتر  بلکه 
کشور ما در سطح قابل قبولی قرار دارد و از نظر زیر ساخت های 
فیبری قوی هستیم، اما در قسمت بهره برداری و سرمایه گذاری 
کمی ضعیف ایم تا بتوانیم سرعت انتقال و پهنای باند را افزایش 
دهیم. در حال حاضر در مجلس مصوبه و بودجه مناسبی را برای 
" اف تی تی اچ" انجام شود ما  " آی سی تی" تخصیص داده ایم که اگر
در زمینه زیرساخت با سرعت بالاتری می توانیم" وی او دی ها" را در 

اختیار افراد، منازل و اماکن قرار دهیم.

گـــــــــــــــــــفت وگو...

عضو کمیسیون صنایع و معادن :

»وی او دی ها«
انقلابی درصنعت رسانه هستند

گفت و گو: مریم حضرتی 
لطــف الله ســیاهکلی نماینــده یازدهــم قزویــن وعضــو کمیســیون صنایــع و 
معــادن اســت. بــا او درارتبــاط بــا صنعــت رســانه بــه گفت وگــو نشســتیم کــه 

در ذیــل می خوانیــد .

ادامه در صفحه 24
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آقای قناد چرا به کار کودک علاقه مند شدید ؟
در   . می کردم  فعالیت  نوجوان  و  کودکان  فکری  پرورش  کانون  در  چون 
آنجا تیاتر کار می کردم. یک گروه داشتیم به  خرمشهر کانونی بود که در 
آنجا برای بچه ها نمایش بازی می کردیم و من  نام گروه تیاتر مترسک، 
به کار کودک گرایش پیدا کردم و جذب آن شدم و بیشتر در این زمینه 
مانند  سریالی  و  سینمایی  کار   ، کاریم  رزومه  در  البته  می کردم.  فعالیت 

خانه سبز را هم دارم.

اولین کاری که از شما در تلویزیون پخش شد چه بود ؟ واکنش خودتان 
و اطرافیانتان چگونه بود ؟

سال 54 که من کلاس پنجم بودم معلمی داشتم که الان در قید حیات 
نویسنده  و  قلم  به  دست  ایوبی  محمد  آقای  شاد.  روح شان  نیست، 
بود و چون می دید که من به کار تیاتر علاقمندم گفت من در تلویزیون 
اتفاق دوستان  به  کن.  کار  آنجا  بیا  اگر دوست داری  کار می کنم،  آبادان 
از  قسمتی  مثال   عنوان  به  و  کردیم  بازی  و  رفتیم  آبادان  مرکز  به  خوبم 
هنر  نام  به  ها  وجمعه  می کردیم  اجرا  ما  و  می کردند  معرفی  را  شکسپیر 
سیاه  تلویزیون  موقع  آن  می شد.  پخش  نوجوانان   و  کودکان  ادبیات 
سفید بود و ما وقتی می دیدیم اجرایمان در تلویزیون خوزستان پخش 
می شود کلی ذوق می کردیم و آن سابقه ای بود برای کارهای بعدی من 
دراصفهان و در شبکه دو سیما. البته من همزمان در شبکه جام جم ، 
در  بیشتر  و  داشتم  مختلفی  فعالیت های  آموزش  شبکه  و  یک  شبکه 

زمینه کودک کار می کردم.

تاریـــــــخ شفاهی...

مجید قناد:

بایــد خودمــان را بــه بچــه هــای ایــن 
نســل  برســانیم

بــر  دور  گذشــته  بــه  نوجــوان  و  کــودک  هــای  برنامــه  تولیــد  ســابقه 
افــراد  عمومــا  کــودک  برنامــه  مجریــان  و  کننــدگان  تهیــه  گــردد  مــی 
متخصــص و حاذقــی بودنــد کــه در ایــن حــوزه از  دانــش و تجربــه کافــی 
برخــوردار هســتند یکــی از ایــن افــراد مجیــد قنــاد اســت کــه در پــروژه 
ــم  ــته ای ــو نشس ــت و گ ــه گف ــا او ب ــو ب ــداری ن ــریه دی ــفاهی نش ــخ ش تاری
شــوق برنامــه ســازی و عشــق بــه  کــودک در گفــت و گــو بــا ایــن برنامــه 

ــد .  ــی زن ــوج م ــه م ــا تجرب ــاز ب س
گفت و گو: محسن زارعان
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درباره پدر و مادر و کودکی خودتان بگویید ؟ چطور شد که به تلویزیون آمدید؟
من تا هفت سالگی در یکی از شهرهای خوزستان به نام شادگان زندگی می کردم و بعد از آنجا به 
خرمشهر آمدیم، اما با آمدن ما به خرمشهر پدرم فوت کردند و عمرشان را به شما دادند. مادرم 

هم مادر بود و هم پدر و همین جا از ایشان بخاطر زحماتشان تشکر می کنم.
مادرم  پرستار بود. هم کار می کرد و هم به ما رسیدگی می کردند. ما 5 فرزند بودیم، دو پسر و سه 
. من از همان دوره دبستان که کارهای نمایشی را می دیدم جذب نمایش شدم و در مدرسه  دختر
کم کم در قسمت های هنری کارهایی را شروع کردم و معلم ها و ناظم مدرسه لطف داشتند و 
مناسبت هایی که بود ما نمایش اجرا می کردیم. بعد از دیپلم هنوز جنگ نشده بود؛ به تهران 
آمدم و وارد دانشگاه هنرهای دراماتیک شدم واین مصادف شد با جنگ و دیگر به خرمشهر 
برگشتم. در حین این که درس می خواندم  سعی کردم فعالیت کنم، زیرا دوست داشتم و به 
همین جهت از طریق رادیو و تلویزیون ارتباط برقرار کردم و سال 1363 به شبکه دو رفتم. اولین 
برنامه مرحومه خانم فریبا فرحی که تهیه کننده بود، مسابقه از مدرسه تا مدرسه بود. آن موقع 
مدیر گروه کودک آقای مجید راستی بود که ایشان خیلی به من کمک کردند و لطف داشتند. آن 

موقع دستیار تهیه کننده بودم ضمن آن که دانشگاه هم می رفتم .
قبل از این، در دو سه سالی کار می کردم و قبل از آمدن به تهران انقلاب فرهنگی شد. مجبور 
بودم کار کنم. آن موقع به اتفاق خانواده دراصفهان زندگی می کردیم. به صدا و سیمای اصفهان 
آنجا برنامه ای را ضبط کردیم که جمعه ها برای شبکه یک می فرستادند. سرکارخانم الهه  رفتم. 
از همکاران  را اجرا می کردند و این  برنامه به اتفاق یکی  رضایی و سرکار خانم خامنه برنامه ما 
خوبم دراصفهان به نام امیر جرموز که ایشان هم تهیه کننده و کارگردان بودند ساخته می شد. 
ما برای اصفهان برنامه می فرستادیم و هر جمعه 10 دقیقه از برنامه ما را آنجا پخش می کردند که 
جا دارد از آقای وحید نیک خواه آزاد تشکر کنم که به من خیلی لطف داشتند و کاری کردند که 
با تهران ارتباط برقرارکنم و در تهران در خدمت اقای مجید راستین باشم. هر برنامه مسابقه از 
مدرسه تا مدرسه معمولا یک نشانه ای داشت و چون همزمان به دانشگاه می رفتم بچه های 
دانشگاه برایم دست می گرفتند و می گفتند 10 و 10 و ده و ده چون من شمارش مسابقه را این 
طور می شمردم. چه لذتی داشت. پنج سال کار کردیم و سال 62 تا 65 به شهرهای ایران می رفتیم.
احساس کردیم که بچه ها را نمی شناسیم. کارشناس و روانشناس داشتیم و تهیه کننده برنامه 

پیشنهاد داد خردسال کار کنیم. بازی ،شادی،تماشا را با حضور قلقلی شروع کردیم.
یک روز به شهربازی رفتم. در اتوبان چمران قلقلی را دیدم که کار قشنگ پانتومیم اجرا می کرد و 
پرسیدم که دوست داری به تلویزیون بیایی و چون برنامه من را دیده بود گفت بله و از همان 
،پنج  چهار اجرای  آن  نتیجه  که  کردم  معرفیش  فرحی  خانم  مرحومه  برنامه  تهیه کننده  به  جا 

سال برنامه بازی ،شادی،تماشا شد که همه آن را به نام قلقلی می شناختند.
مدتی در اصفهان در مکانی به نام پل فلزی برنامه ضبط و پخش می شد. من به عنوان تهیه کننده 
بود  بازی هم می کردیم. جنگ  تهیه وحتی  را  برنامه  کارگردان(  گرموس)  اقای  اتفاق همکارم  به 
 در اصفهان ماندیم و به مرکز صداوسیما رجوع 

ً
وخانواده مان هم به اصفهان آمده بودند. ناچارا

آنها موافقت کردند با مرکز همکاری کنم، زیرا در رزومه کاری ام ،  کردیم و با بررسی رزومه کاریم 
کار تیاتر را هم دیده بودند که تیاتر داشتیم. ما برنامه کودکی به نام قاصدی داشتیم که در خود 
اصفهان و به مدت برنامه شصت دقیقه بود اما برای تهران پانزده دقیقه پخش می شد و قرار 

بود شهرستان ها همکاری کنند که جا دارد از بچه های مرکز اصفهان هم تشکر کنم .
بله، هم بازیگری وکارگردانی وهم کار تهیه کنندگی می کردم.

کار در زمینه کودک در آن زمان با الان چه فرقی کرده است؟ عملکرد تلویزیون قبلا بهتر بود یا 
الان؟

داشتیم،  پخش  کانال  دو  فقط  ما  زمان  آن  دارند.  تفاوت  خیلی  حالا  با  زمان  آن  های  بچه  اولا 
با  بچه ها  سلیقه  و  هست  ماهواره  و  اینترنت  داریم،  کانال  چند  و  بیست  به  نزدیک  اکنون  اما 

بچه های آن موقع فرق کرده است.
بود  کوچه  به یک حلقه لاستیک، چهارتا سنگ و یک توپ در  بازی بچه ها محدود  اون موقع 

  

تهیه کنندگان در عرصه 
هنر کودک یا بزرگسال یا 

رشته های دیگرعمرشان 
را گذاشتند تا جایگاه خود 

را پیدا کرده اند و اکنون با 
ینه های کسب  تجارب و هز

شده به خوبی می توانند 
برای آموزش و پرورش 

کودکان یاور باشند
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اما الان شرایط خیلی متفاوت شده است.جذب سلیقه بچه های 
آنها  برای  پسند  مورد  برنامه های  ساخت  و  دشوار  بسیار  الان 
به  را.  برنامه سازان  کرده وهم وظیفه  را سخت  کار مسئولین  هم 
کم  دست  را  ها  بچه  نباید  هستیم؛  هم  مکمل  ما  جهت  همین 
 خیلی خوب 

ً
اتفاقا بگیریم. خیلی ها می گویند متوجه نمی شوند، 

هم متوجه می شوند. بچه های کنونی که تلفن همراهشان شبیه 
. تلفن بزرگترها است و حتی جلوتر

خردسال ما، خردسال است اما فقط جسمش خردسال و ذهنش 
اما ذهنش نوجوان است،  کودک  کودک جسمش  کودک است. 
زیرا بیشتر می فهمد و بیشتر می داند و وظیفه ما برنامه سازان و 
مسئولین را سخت می کند و باید بیشتر به آن ها توجه کرد. نباید 
رهایشان  هستند،  طالب  ها  بچه  گذاشت.  خود  حال  به  را  ها  آن 

که  شوند  چیزهایی  جذب  است  ممکن  و  می شوند  جذب  کنیم 
بیشتر  را  پدرومادر  مسئولیت  همین  و  باشد  سخت  کنترلشان 
فکر  اتاق  کرد،  فکر  بیشتربرایشان  باید  الان  می کند.  سخت تر  و 
،رسانه  مادر  و  پدر  طرف  از  کرد.  توجه  آنها  به  بیشتر  و  گذاشت 
،آموزش و پرورش و تلویزیون و تمام ظرفیت هایی که بارفرهنگی 
دارند و در ارتباط با کودک هستند باید به این مهم پرداخته شود، 

زیرا یک دست صدا ندارد.
نمی توان همه چیز را  از تلویزیون انتظار داشت، اگر چه تلویزیون 
بخواهند  که  لحظه  هر  و  است  خانواده  اصلی  اعضای  از  یکی 
روشن می کنند. حالا که ماهواره آمده دیگر بدتر شده و پدرومادر 
نمی توانند همیشه کودکان و نوجوانان خود را کنترل و مواظبت 

کنند ، مگر با برنامه های ویژه.
ما تهیه کننده هایی داریم که نباید آنها را دست کم بگیریم . واقعا 
والایی  و  خوب  بسیار  تهیه کنندگان  و  هنرمندان  کشورمان  در 
در  شبکه  تنها دو  می شد  پخش  بیا  برو  محله  که  داریم.زمانی 
اند  کار می کرد. متاسفانه اگرچه شبکه ها بیشتر شده  تلویزیون 

اما اما به نظر من برنامه های خوب شبکه ها کمتر شد. 
به مسئولین و پدر و مادر ها می گویم بچه ها فردا جای ما خواهند 
بود، بچه ها هستند که این کشور را می سازند ما باید آموزش های 
لازم را به آن ها برسانیم تا آن ها بگیرند و خوب تحویل دهند. به 

نظر من الان یک مقدار ضعیف عمل می کنیم.

از اولین برنامه ای که کار کردید و سر و صدا کرد و خاطره دارید بگویید ؟ 
 ، قلقلی   ، ده  ده،  ،ده،  مدرسه  تا  مدرسه  از  برنامه ها  از  کدام  هر 

به  شنی  داشت.برنامه ساعت  را  ویژگی  این  وغیره  شنی  ساعت 
صورتی بود که سعی می کردم بچه ها را با خانواده جمع کنم و بعد 
یک  و  بودم  خیابان  در  می آید  یادم  تعطیله.  جمعه  فیتیله  برنامه 
دید  را  من  و  بود  چهارراه  سر  یکی شان  بود.  سرباز  از  پر  اتوبوس 
آوردند بیرون ومی گفتند ده  اشاره کرد و همه سرشان را از پنجره 

و ده و ده .
توجه  مورد  برنامه  که  می کردم  احساس  بود.  قشنگ  این ها 
بیننده ها است و ما به روز پیش می رفتیم. بسیاری از کارهای ما 
اتاق فکر دارد و پشت قضیه کارشناسانی بودند که برنامه را بررسی 
و کمک می کردند که کار اصولی ارائه داده شود. بارها گفتم فقط ما 
نیستیم که جلوی دوربین برنامه اجرا می کنیم، پشت سر ما افراد 
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زیادی هستند که زحمت می کشند. الان عمو قناد اجرا می کند و 
بچه ها و حتی بزرگترها دوستش دارند. من همیشه قدردان آن ها 
،صدابردار و … .همه این ها دست به دست  بوده ام از تصویربردار

هم می دهند که یک برنامه خوب پخش شود.

لازمه کار برای کودک و نوجوان شناخت کامل روی این گروه است. 
شما این شناخت را از کجا می آوردید ؟

مشاوران  و  کارشناسان  با  و  کنیم  مطالعه  باشیم،  روز  به  باید  ما 
باید به بچه ها  درتعامل تنگاتنگ باشیم تا دقیقا بدانیم چگونه 
آموزش بدهیم. زمانیکه از مدرسه تا مدرسه  را کار کردیم، متوجه 
شدیم که کودک 7 تا12 سال را خوب نمی شناسیم به همین جهت 

به سمت کار خردسال رفتیم.
گفتم اگر آن ها را بشناسیم می توانیم کودک را بشناسیم وهمین 
می شد  استفاده  کودکی  در  خردسالی  تجارب  زیرا  شد،  طورهم 
می گرفتند.  یاد  که  بود  تازه ای  اتفاقات  کودکی  و  خردسال  جمع  و 
جداگانه  دنیای  سه  نوجوان  و  کودک  خردسال،  جهت  همین  به 
است و نباید آن ها را اشتباه گرفت، یعنی نمی توان آن گونه که با 

خردسال رفتار می شود با کودک رفتار  کرد، زیرا نمی پذیرند. 

چرا برنامه های ما را کودک اجرا نمی کند؟ 
معمولا کودک از کودک پذیرش یادگیری ندارد اما باید سعی کنیم 
آشنایشان  آن شکل  با  رده سنی خودشان  در  و  مانند خودشان 
کردیم  تلاش  کودک،  گروه  در  ازهمکارانم  بسیاری  و  کنیم.من 
یک  دهیم.  آموزش  را  ورانندگی  وراهنمایی  ایمنی  رعایت  نکات 
زمانی  بداند  باید  که  برای خردسالان است  برنامه ها   این  از  سری 
خط  روی  باید  بگیرد،  را  پدرومادر  دست  است  خانه  از  بیرون  که 
چراغ  با  و  می داند  را  ها  این  خودش  .کودک  و...  کند  حرکت  عابر 
راهنمایی انس گرفته و بهتر می شناسد. ما سعی کردیم از ظرفیت 
رسانه استفاده کنیم و کودک را با نکات ایمنی آشنا کنیم.به عنوان 
مثال یکی از آموزش ها این بود که وقتی سرویس بچه ها برای آن 
ها می ایستد هیچ وقت از پشت سر سوار نشود و از جلو بیاید که 
راننده او را ببیند. حتی در زمینه صرفه جویی در مصرف برق و آب 
آن ها یاد بگیرند و هم خانواده ها صرفه جویی  تا هم  واردشدیم 

کنند وغیرمستقیم به خانواده ها بگویند ما دیدیم وشنیدیم.

بسیاری از تهیه کننده های کودک خیلی رغبت به کار در این حوزه 
ندارند. چرا؟

می گویید  که  بی علاقگی  این  و  داشتم  شبکه  یک  من  اگر  شاید 
درشبکه من نبود می توانستم خوب جواب بدهم.من قدرت این 
را ندارم که به این سوال پاسخ دهم؛ دراصل اگرچنین دلزدگی ای 
من  اما  دهند  پاسخ  آن   به  ومسئولین باید  مدیران  دارد  وجود 
راه  این  در  را  عمرشان  که  کسانی  برای  را  بستر  اگراین  می دانم 
این  به  علاقمندان  کنند  فراهم  صحنه،  پشت  در  حتی  گذاشتند 
حوزه دست از فعالیت نخواهند کشید.یادمان باشد که تلویزیون 
شناخته  چهره ای   ، امروز قناد  اگر  و  کرده  هزینه  فعالان اش  برای 
شده است، این تلویزیون بوده که بهایش را پرداخته است، پس 
و  قناد  نباید  و  شود  بهره برداری  گذاری  سرمایه  این  از  باید  حالا 

اشخاص دیگر کنار بروند. به نظر من وقتی تلاش شده و چهره ای 
ادامه دهد،  را  راه  و  کند  ادای دین  باید  به محبوبیت رسیده حالا 
از نوشروع کنند تا فردی  را بیاورند و  زیرا اگر بخواهند فرد دیگری 
کار  معلم  یک  وقتی  کشد.  می  طول  سال  چهل  شود،  قناد  مثل  

کشته بچه ای را می بیند متوجه می شود که مشکل او چیست 
های  رشته  یا  بزرگسال  یا  کودک  هنر  عرصه  در  کنندگان  تهیه 
دیگرعمرشان را گذاشتند تا جایگاه خود را پیدا کرده اند و اکنون با 
تجارب و هزینه های کسب شده به خوبی می توانند برای آموزش و 

پرورش کودکان یاور باشند.

کیفیت برنامه های داخلی کودک در مقایسه با برنامه های خارجی 
چه طور است و آن ها چگونه کار می کنند؟

تفاوت دارد  کودک خارجی  برنامه های  با  کودک داخلی  برنامه های 
و این به جامعه برمی گردد. اگر ما هم بخواهیم مانند برنامه های 
آن  را فراموش کرده ایم.  خارجی کودک کار کنیم، چارچوب جامعه 
ها آن رنگ ها،موسیقی ها ،دکورها و …که دلشان بخواهد استفاده 
باید  ما  می دهد.  اجازه  فرهنگشان  که  شکلی  تمام  با  می کنند 
ساخت  در  باید  مسائلی  چه  می خواهد؟  چه  فرهنگ مان  ببینیم 
برنامه براساس فرهنگ مان رعایت شود؟ به نظر من یک کارگردان 
کشورش  فرهنگ  چارچوب  در  بتواند  باید  زبده  تهیه کننده  یا 
برنامه ای بسازد که گیرا باشد و مخاطب را جذب کند، مثل خیلی از 

کارهایی که ما می کردیم.
همه چیز مادیات نیست. تا سال 80 اگر کسی کار می کرد، نمی گفت 
که چقدر پول می دهیم. متاسفانه الان این طور شده است. شاید 
به دلیل شرایط اجتماعی است که نمی توان گفت مقصرهستیم 
باید  این درست نیست.  و  اولویت قرار دارد  ولی الان مادیات در 

توازن برقرار شود.

از سختی های کار خود  بگویید.
یادم میاد در دوران آقای محمد هاشمی، نامه ای از بالا برای آقای 
ارگانی مدیر شبکه آمد که ایشان آن را به مدیر شبکه کودک آقای 
بازی،  برنامه  از  پخشی  یک  در  چرا  که  فرستادند  راستین  مجید 
بچه های  از  آنها  همه  شده که  دعوت  تماشا ازبچه هایی  شادی، 
و  بود  زمستان  کردیم،  چک  را  برنامه  تاریخ  بودند؟  شهر  شمال 
بچه های مدعو همگی کاپشن های رنگی به تن و لپ های سرخی 
آن  که  آمده اند. دیدیم  کجا  از  ببینیم بچه ها  کردیم  داشتند.چک 
و  بودند  آورده  ورامین  از  را  بچه ها  این  زمستان  سرمای  درآن  روز 
چون سرد بود، لپ هایشان گل افتاده بود. کاپشن هایشان رنگی 
نمی دانستند  اما  هستند  شهری  بالای  که  می شد  بود احساس 
نامه  و  بودیم  کرده  دعوت  تهران  از  ج  خار از  حتی  را  بچه ها  ما  که 
نوشتیم که طبق نظر شما ما چک کردیم که این بچه ها از ورامین 

بودند.
برای ما بچه ها فرقی نداشتند، در صورتی که بچه های بالای شهرهم 
از  را  بچه ها  ما  اما  کنند  شرکت  خودشان  برنامه  در  داشتند  حق 
نامه می نوشتند دعوت می کردیم. یکی دیگرازخاطراتم  شهری که 
را بگوییم . 35 سال پیش نشریه سروش عکس های ما را چاپ 
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بود.  پوشیده  که شلوارجین  بود  شده  چاپ  یک بچه  از  عکسی  موقع  آن  می کرد. 
تان  توبیخ  دارم  دوست  خیلی  را  شما  که  این  با  گفت  و  خواست  را  من  مدیروقت 
می کنم. پرسیدم چرا؟ گفت چرا این بچه شلوار جین پوشیده است؟ گفتم من که 
تهیه کننده نیستم، من مجری ام گفت تو باید می گفتی برو شلوار جینت را عوض کن 

تا من اجرا کنم. 
اما الان می بینید که دوستان عزیزمن در بعضی از برنامه ها شلوارجین به پا دارند و 

مشکلی هم پیش نمی آید.
سال  دو  مدت  به  یک،  سه شبکه  دو  یک  مسابقه  اجرای  بخاطر  را  من  دو  شبکه 
سال  دو  از  بعد  یک.  شبکه  رفتم  چرا  هستم  دو  شبکه  آرم  من  که  الکارکرد  ممنوع 
در  مجریان  الان  که  صورتیکه  در  برگشتم  دو  شبکه  به  دوستان  از  یکی  واسطه  به 

شبکه های مختلف هستند.
برنامه های  اجرای  برای  زیادی  سختی های  زمانی  وهمکارانم  من  بگویم  می خواهم 
کودک کشیدیم، چون عاشق حرفه مان بودیم. اینجا تشکر می کنم از آقای مسعود 

رسام و بیژن بیرنگ که از کارگردانان خوب ما هستند.
ما برنامه های کودک متنوعی را داشتیم. خوشحالم که تا این ساعت خداوند به من 
توان داده تا برای کودکان کار کنم.من عاشق بچه ها هستم و دلم می خواهد هر چه 

را یاد گرفتم به بچه ها یاد دهم. ما نماینده تلویزیون برای بچه ها هستیم.

در رویاهایتان چیزی برای بچه ها هست که انجام نشده باشد؟
برنامه های  درگیر  را  ها  شبکه  تمام  می خواست  دلم  اما  است  سخت  چه  اگر  بله، 
برنامه ای  باشد،  ارتباط  در  استانی  حتی  شبکه ها  تمام  با  که  برنامه ای  کنم.  کودک 
شبکه اجرا  یک  در  خوبی  برنامه  اگر  متاسفانه  .اما  شمال  تا  زاهدان  بچه های  برای 
آن را پخش کنند، درحالیکه ما یک  شود شبکه های دیگر حتی حاضر نیستند تیزر 
خانواده هستیم اما تا حالا نشده است. خوشحالم از اینکه بسیاری ازافرادی را که در 

برنامه هایم دعوت کردم الان چهره شده اند. من به وجودشان افتخار می کنم.
است  سال   30 بر  بالغ  می سازد.  را  من  برنامه  موسیقی های  تمام  یکتا  مهرداد  آقای 
که یکتا عاشقانه برای برنامه های کودک فعالیت می کند یا سرکار خانم رودابه حمزه 
ای نویسنده و شاعر عزیزی هستند که  300 جلد کتاب نوشته اند و من همیشه در 

برنامه از ایشان برای کارهایم استفاده کردم. 
آنها را دوست داشته باشند  ما سعی می کنیم افرادی را دعوت کنیم که هم بچه ها 
از سمت  افراد باعث رشد علمی، تربیتی و اخلاقی بچه ها شوند. ما باید  و هم  این 

، پدر و معلمان باشیم. رسانه یاورمادر
خوشحالم که الان در دانشگاه علمی کاربردی معماری در سروش تدریس می کنم که 
البته به دلیل گرفتاری در حال حاضر در دو تا از این دانشگاه ها را کار می کنم. یکی از 
درس های ما مبانی بازی برای کودک است، یعنی دانشجویان باید بدانند که چگونه 

باید با بچه ها کار کنند. 

کننده ای با تجربه و قدیمی چه امری را برای  تهیه کننده ها  شما به عنوان یک تهیه 
ضروری می دانید ؟

را  خودمان  باید  نزنیم.  باشد ودرجا  پرازخلاقیت  باید  زمینه مان  باشد پس  یادمان 
رو قفل می کنند  در خانه موبایل  که  الان  این نسل برسانیم. بچه های  به بچه های 
و به دست پدر می دهند و پدر نمی تواند باز کند. ازهمین جا بگویم پدرومادرها باید 
خودشان را به بچه هایشان برسانند.بچه ها از ما جلوتر هستند و یکی از وظایف ما 
تهیه کنندگان و دست اندرکاران هنراین است که باید سعی کنیم همگی دست به 

دست هم بدهیم تا بچه ها را هدایت کنیم.

از اینکه در این گفت وگو شرکت کردید متشکرم. 

هم  کار  کیفیت  به  مربوط  قسمت  در  ما 
فاصله  و  داشتیم  توجهی  قابل  پیشرفت 
فنی،  جهت  از  مدرن  خیلی  دنیای  با  زیادی 
مهارت  حتی  و  موضوع  درک   ، تکنولوژی 
محسوب  خوب  کشورهای  جز  و  نداریم 

می شویم.

پیش بینی شما در رابطه با هوش مصنوعی 
و صنعت رسانه چیست؟

بهره گیری از هوش مصنوعی در دنیا شروع 
ابری  های  سیستم   ، کلود  در  است.  شده 
آمده  اطلاعات  و  دیتا  از  برداری  بهره  در 
است، در واقع با هوش مصنوعی می توانیم 
مایتینگ  دیتا  دهیم.  انجام  مایتینگ  دیتا 
موجب می شود که ما بتوانیم از داده هایی 
که داریم با سرعت بالاتری به اهداف دست 
پیدا کرده و هدفمندتر و دقیق تر کار کنیم. 

می کند  کمک  انسان  به  هوش مصنوعی 
 ، کوتاه  اهداف  به  رسیدن  برای  را  زمان  تا 
مختلف  مسائل  از  فهم  و  تعطیل  را  مکان 
و  سن  کهولت  با  زیرا  دهد،  افزایش  را 
کند  می  پیدا  کاهش  انسان  ذهن   ، آلزایمر
برطرف  را  نقص  این  هوش مصنوعی  اما 
پردازندگی مغز  قدرت  درواقع  می کند. 
می یابد  افزایش  هوش مصنوعی  با  انسان 
با  انسان  ترکیب  می رویم  جلوتر  چه  .هر 
ارتباطات  و  اطلاعات  نوین  فن آوری های 
کامل تر  انسان  مغز  می کند،  پیدا  رشد 
شده، بهره وری مغز افزایش می یابد و همه 
تا  می کند  کمک  انسان  به  موضوعات  این 
 ، بولدوزر مثلا  شود.  قدرتمندتر  بسیار  او 
انسان  که  می کند  بلند  را  سنگین  اشیا 
نمی تواند اما اگر هوش مصنوعی در کنار او 
فرمان  و  نگاه  با  می تواند  انسان  گیرد،  قرار 
خود اشیاء سنگین را هم جابه جا کند. این 
آنلاین در اختیار انسان قرار  قدرت بصورت 
می کند.  نزدیک  صفر  به  را  زمان  و  می گیرد 
نزدیک  صفر  به  زمان  می گوییم  وقتی 
می گردد،  زیاد  بسیار  قدرت  یعنی  می شود 
می کند  محدود  را  انسان  قدرت  آنچه  زیرا 

زمان و مکان است.

»وی او دی ها«

انقلابی درصنعت رسانه هستند
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